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Portal et 

7 €.. em de posar punt. 
~ A l'any, volem dir. 

Que això s 'ha acabat. 
Que ja n'hi ha prou de dies i setmanes i mesos! 
Que no veis que ja no en queden pus i que ja tenim els dos peus en el2004? 
Va, tancau la porta. 
Els qui no tengueu la feina enllestida, ja us podeu afanyar. I vosaltres, els qui 

heu de passar comptes, ja podeu treure el llibre. I aquells altres que s 'havien posat el 
2003 com a fita per assolir el seu inajornable repte personal i es troben més o menys 
com en el mes de gener, doncs res... que un altre any serà. I encara aquests de més 
a prop, que s'ho miren tot amb indiferència, com si això d'anar cremant dies no anàs 
amb ells, doncs que sàpiguen que també per a ells s 'ha esgotat el ble i que no hi ha 
més cera. I fins i tot s'ha acabat el2003 per als qui, amb un optimisme fora mida, van 
superant etapes amb entusiasme i amb la mirada sempre posada al davant. 

Que s 'ha acabat. I prou. 
I ara ja podem mirar què en feim d'un 2004 nou de trinca, tret de fàbrica, 

sense una retxeta a la carrosseria, zero quilòmetres. L'hem de posar en marxa entre 
tots, mirant que no es faci malbé pel camí. És cert que, donats els temps que corren, 
no podem dir que sigui un model d'any d'aquells tan engrescadors, com els que ens 
trobàvem pel camí a la dècada dels 60, per exemple. Però això és el que hi ha i, 
precisament perquè no ens entusiasma, hem de mirar d'agombolar -nos-hi i de menar -lo 
fins al mes desembre sense massa sacsades. A vegades, aquests anys que a simple 
vista pareixen nials, que no gosam ni encetar-los, després acaben donant molt de joc. 
És qüestió de posar-hi una mica de ganes. 

"Cap Vermell" us proposa deu mesures per mirar de sortir-nos-en amb bon 
nom i fer del 2004 un any amb cara i ulls. Aquí van: 

- Pensar que els altres poden tenir raó 
- Donar la raó als altres, si la tenen 
-No donar la culpa als altres de tot el que va malament 
-No atribuir-nos el mèrit de tot el que va bé 
- Parlar. Xerrar. Amb els altres, també 
-Dubtar 
-No apropiar-nos d'allò que és de tots ni usar-ho en benefici propí 
- Respectar les diferèncieS' 
- Creure que entre tots ho podem aconseguir 
-No matar el missatger 

Salut i molts d'anys. 
I bons, si pot ser. 

PS: NO OBLIDEU QUE EL DIA 7 DE FEBRER LLIURAREM EL "PREMI CAP VERMELL" AL 
CENTRE CULTURAL BANDA DE MÚSICA DE CAPDEPERA, 1 QUE NO HI PODEU FALTAR. 
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Plaça 
des 

Sit¡Jar 

Fi de trimestre escolar escolars preparen activitats ai 
voltant de Nadal que inclouen la 

Enguany, les festes de Nadal decoració d'aules i centres 
de les escoles i l'lES hauran escolars, els concerts propis 
començat dia 19 de desembre i aca- d'aquest temps,i les xocolatades. 
baran dia 8 de gener. Enmig, molts Com a novetat , alumnes 
de dies per a celebrar aquestes da- de 3er de s'Auba cantaren 
tes entranyables i, malgrat sembli un nadales als usuaaris del Centre 
tòpic, per a viure-les en família. A de dia, sota la direcció de Berta 
més, aquests dies acaba el primer Liesegang. 1 parlant de fi de tri
trimestre del curs escolar, amb mestre i dc Nadal, l'Escola dc 
1 'entrega de notes i informes, Música celebrà, els dies 12, 13 i 
després d'unes setmanes d'exàmens 14, els ja també tradicionals 
i avaluacions. concerts d'alumnes. Aquest any 

Per acomiadar-se, els centre es dividiren en tres jornades per 
evitar, d'una banda, la 
màssificació de nins i parents en 

CAIXA D BALEARS 
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el pati de butaques del Teatre, 1 

d'altra, l'excessiva durada 
d'aquests actes. Així, cada concert 
s'allargà una hora, o poc més, i 
s'evità la impaciència de pares i 
mares d'alumnes i dels mateixos 
joves intèrprets, esperant el seu 
torn d'actuació. Això sí, alguns pa
res i mares que tenen més d'un nin 
o nina estudiant diferents 
instruments, inevitablement, 
hagueren d'assistir-hi dos o tres 
dies. En acabar, tots pogueren 
gaudir d'una bona xocolata calenta 
amb ensaïmades. 

S 'ha de dir que enguany 
1 'escola registra una matrícula 
excel·lent. 

Festa de l'Esperança 
Un any més hem celebrat 

els tradicionals actes que configu
ren la festa de I 'Esperança, festa 
de marcat caràcter religiós, amb 
una programa que, llevat de 
lleugeres modificacions puntuals, es 
repeteix any rere any. Els dies 17 i 
18 concentraren gaireb~ lots els 
actes. Aquests: s'inici;:n~n el 
dimecres, amb un passacarrers dels 
caparrots i els gegants, de la plaça 
d'es Sitjar fins al Castell, com a 
acte previ a les Completes; després 
va tenir lloc la ja tradicional torrada 
a la plaça d'es Sitjar. Dijous al matí 
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es va celebrar l'Ofici solemne i, a 
partir de les 16 hores, la processó 
pujà al Castell acompanyada de la 
Banda de Música. Ja a 1 'esglesieta 
del recinte fortificat, Llorenç Tous 
Mas sanet fou 1' encarregat de pre
dicar el Sermó de sa Boira. 

De caire cívic, destacam 
1 ' acte que tengué lloc el mateix dia 
de l'Esperança, consistent en la 
presentació del llibre de Gabriel 
Barceló Bover, "Pere Orpí, 
confessió general d'un capellà poe
ta". Es tracta de la biografia d ' un 
gabellí com en tenim pocs: prevere, 
literat, pintor .. . ha escrit les millors 
pàgines poètiques de la literatura 
local i ha enaltit el nom del poble 
amb guardons com el Ciutat de Pal
ma. 

En un altre ordre de coses, 
el 14 de desembre s'organitzà un 
concorregut mercadet a la plaça de 
1' Orient, que comptà amb la 
participació de 1' agrupació de ball 
de bot "Aires gabellins" i de "Na 
Forana Jazz", organitzat per 
1 ' Associació Contra el Càncer. 
Aquest acte va tenir la seva rèplica 
el passat dia 20, a la plaça dels Pins, 
de Cala Rajada. 

Plaça 

devia tenir altre temps. Deim 
això tot recordant que justament 
unes setmanes abans , justament 
el 30 de novembre , s'hi havia 
celebrat un altre mercadet , 
aquest de caire estrictament 
gastronòmic, per tal de recaptar 
fons per a les obres de 1' església 
de Cala Rajada . Hi foren 
presents les dues agrupacions 
de ball de bot, Castell de 
Capdepera i Aries Gabellins i, a 
més d'assolir-se l'objectiu 
d'arreplegar un bon grapat 
d ' euros, doncs això , que la plaça 
de l ' Orient es convertí , una 
vegada més, en punt de trobada 
dels gabellins. A nosaltres, en 
aquest sentit, qualsevol excusa 
ens sembla bona. 

I aprofitant que parlam de 
mercadets i de la plaça de l'Orient, Mostra fotogràfica 
hem de dir que aquesta, responent Entre el 18 de desembre 
a les distintes convocatòries i el 5 de gener, la sala 
d'altres tantes entitats 1 d'exposicions de can Creu 
agrupacions, està recuperant el d'Inca acull una interessant 
pols cívic, l'aire d'àgora local que mostra de fotografies sobre 
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1 'Àfrica occidental. L'organització 
de l'event és a càrrec de l'area 
sociocultural de l'Ajuntament i de 
la Direcció General Cooperació del 
Govern Balear. Es pot visitar de 
18 a 20 hores. No deixeu de fer
ho . 

Obres 
A l'autovia Joan Carles I, 

s 'hi ha dui t a terme, per part de 
COEXA, la canalització de les 
aigües de la banda dreta del vial. 
Aquesta obra pendent de 
realització, ha hagut de modificar
se per abastir tot el tram des del 
SYP a la benzinera, permetent que 
les noves vivendes construïdes en 
aquesta zona disposin de connexió 
a la xarxa. 

D'altra banda, ja era ben 
hora, les palmeres de 1' autovia han 
rebut una bona exsecallada; a més, 
s 'han podat els troncs, evitant 
1' excés de pes, i se n'ha millorat 
la fesomia . 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

....----T.E.G. S.L. 

CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 

(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABALLINES) 
1110% GABAWMS 

INSTAL.LACIDNS I REPARACIOIIS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla , 14 • TeL i Fax : 56 39 2.,7 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 
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san ta e ecília 
Dia 30 de novembre, quan 

Cap Vermell ja era a la impremta, 
tal com anunciàvem, la Banda de 
Música de Capdepera i la Coral 
s'Alzinar ens oferiren un magnífic 
concert del qual en volem deixar 
constànci.Ambdues agrupacions 
actuaren per separat, i mentre la 
formació vocal feia un progrma 
més clàssic, al voltant de 
fragments de sarsules, la Banda es 
va decantar per un repertori més 
actual, el punt culminant del qual 
fou la interpretació de la magnífi
ca Rapsody in blue, de Gershwin. 
Aquesta és una partitura per a pia
no i orquestra, i en aquesta ocasió 
n'assumí la part solista la pianista 
local Maria Antònia Gomis, qui hi 
posà tota 1 'expressivitat i 
sentiment que aquesta obra 
exigeix, amb una seguretat i un 
domini del teclat absoluts. 
Finalment, banda i cor ens oferiren 
alguns temes conjuntament, enmig 
de 1' entusiasme de la nodrida 
assistència. 

1 no podem acabar aquesta 
referència a la festa de Santa 
Cecília sense fer-nos ressò de 
l'amable estirada d'orelles d'un 
lector de Cap Vermell, qui ens va 
fer veure que el mes passat, de for
ma reiterativa, ens referírem a 
aquesta celebració tot invocant 
santa Llúcia. 

Que santa Llúcia ens 
conservit la vista ... 

Més música 
Seguim amb el tema mu

sical. El passat dia 6 de 
desembre, els pocs afortunats que 
s'acostaren al Teatre pogueren 
gaudir d'un concert de piano 
realment excepcional. Ens visità 
el guanyador del II Concurs In
ternacional "Vila de Capdepera", 
Eduardo Fernandez García, de 
Madrid, i podem dir qlle deix?! 
bocabadada la concurrèm:ia. Des 
de les primeres notes de 
Prokofiev, fins a un Chopin tocat 
amb la mà esquerra, i passant per 
un vertiginós Rimsky Korsakov, 
tot va ser d'un nivell 
impressionant. 

Heus aquí el nostre 
suggeriment, totalment de franc: 
que Joventuts Musicals convidi 
Eduardo Fernandez García a ac
tuar a les properes Serenates 
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d'Estiu. És un valor segur i, 
indubtablement, molt millor que Fe
li pe Campuzano ... 

Cinema en català 
Els dies 15 i 16 de desembre, 

els escolars de s'Au ba i s'Alzinar 
participaren de dues sessions de ci
nema en català, organitzades pels 
mateixos centres escolars i 
l'empresa del cinema JUVA. 
Enguany varen poder veure les 
pel·lícules Doraimon, els més petits, 
i Les aventures Siml;lad, els més 
grandets. Pràcticament tots els 
alumes gaudiren amb les aventures 
dels seus personatges infantils 
favorits. 

Aquesta vegada, 
l'Ajuntament es va fer càrrec de la 
despesa del desplaçament en 
autobús. 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 

e::: a I aa R.a.j é3l el é3l 

reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Plataforma 
La Platafora pel Tren de Llevant, a Capdpera, 

està marxant amb una notable participació d'entitats 
i particulars. Dia 16 tingué lloc la, per ara, última 
reunió comuna, després d'haver-se realitzat la 
distribució de tasques en grups i el nomenament d'un 
coordinador per a cadascun d'ells. Així, s'estructurà 
un organigrama amb un portaveu, un coorinador 
general i un encarregat de relacions institucionals, a 
més dels següens grups de treball: Marxa, Festa, 
Activitats, Premsa, Marquèting i Minifira. 

El tren marxa ... 

Temporada turística 
Aquest any que ve, i voldríem equivocar-nos, 

malgrat la derogació de 1' ecotaxa i les inversions 
promocionals mutimilionàries, i a pesar de la 
presència en fires i firetes turístiques, la temporada 
no es presenta ni millor ni pitjor que altres anys. Això 
sí, sembla que les reserves no acaben d'arrencar i 
les perspectives no són molt prudents. També s'ha 
de dir que el turista de cada vegda reserva menys i 
espera les oferteS de darrera hora, amb 1' esperança 
de trobar viatges a bon preu. 

D'altra banda, durant els mesos de novembre 

EE 

GRUP MUNTANER - RIBOT, S.L. 
Antonío j. Muntaner Pomar 

ll='lftiJTERRE.J ..... 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

.novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 
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i desembre, la nostra zona turística queda 
pràcticament buida, i qui no marxa de vacances o a 
passar 1 'hivern a la Península, aprofita per fer 
reformes i tanca els negocis. Si qualque turista ens 
visita, se'n du una imatge de desolació i solitud que, 
ben mirat, pot considerar-se un contrapunt a 
1' aclaparament de 1' estiu. 

Constitució, 25 anys 
Si haguéssim de qualificar 1' acte organitzat 

per l'Ajuntament amb motiu del 25è aniversari de la 
Constitució, ho faríem amb l'adjectiu d'auster, per 
no dir gris. 

Hi assistiren, estrictament, e1s convidats, és 
a dir, baties i regidors que al llarg d'aquests cinc 
lustres, han duit el pes polític del nostre poble i han 
contribuït a consolidar les bases de la democràcia. 
Els primers, és a dir, Salvador Moll, Joan Pascual, 
Antoni Alcover, Antoni Muntaner, Josep Gallego i 
Joan Ferrer, reberen la insígnia d'or de l'Ajuntament, 
mentre que els 58 regidors que han passat per la 
sala en aquest temps foren obsequiats amb una 
reproducció del Tractat de Capdepera. 

Així mateix, foren obsequiats els polítics 
locals que han tengut càrrecs autonòmics, això és, 

Miquel Pascual, qui fou conseller d'Obres·Públiques i 
Ordenació del Territori; Joan Flaquer, amb una ja 
dilatada trajectòria política i actual conseller de 
Turisme; i Miquel Àngel Flaquer, conseller d'Hisenda 
en el Consell de Mallorca. 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tei.971563096-Tei.Mó\lil 617392929 -Fax 971565310 

Els parlaments els feren el batle, Joan Ferrer, i 
el conseller Joan Flaquer. Ambdós s'esforçaren per 
articular sengles intervencions políticament correctes, 
assumibles per tothom i sense cap ànim de 
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bel·ligerància. En un temps en què la 
Constitució és enarborada com a element de 
confrontació, els dos polítics locals se n'anaren 
per les bardisses i es limitaren a lloar les virtuts 
d'un text els beneficis del qual ningú no 
discuteix. Flaquer arribà a admetre que la 
Constitució és susceptible de reforma, des del 
consens. Mira ... 

La coral s'Alzinar hi posà la nota 
musical i es va acabar brindant amb cava. 
També "Cap Vermell" alça avui la seva copa 
per 25 anys més de democràcia i fa una aposta 
per !aprofundiment aquest concepte a partir de 
1' assumpció de la llibertat - de pensament, de 
manifestació, de discrepàcia - com a valor 
inalienable. 

Festa de la policia 
Dia 8 de desembre, la Policia Local de 

Capdepera celebrà la seva festa anual, amb 
una missa a la capella del Castell i un aperitiu 
a l'hotel Clumba de Cala Rajada. Els actes 
comptaren amb una nombrosa participació 
d'agents, familiars, amics i representants 

~r 
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d'associacions i entitats locals convidats. Com sol ser 
habitual, hi assistí una representació de les policies locals 
dels pobles veïn i de la Guàrdia Civil d'Artà. Entre les 
autoritats, el batle en funcions Antoni Muntaner i el 
delegat de la policia Antoni Mir, qui dirigí unes paraules 
als assistents. Ambdós feren entrega de trofeus als 
guanyadors del torneigs de futbol-7 (trofeu que s'adjudicà 

I' equip de la Guàrdia Civil d'Artà), i de tir. 

Els Reis 
La comissió dels Reis ens han fet arribat el 

programa d'actes d'una de les festes més esperades 
pels nins i nines del poble ... i per alguns que no són 
tan nins! 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de i oieria 

Si no hi ha canvis de darrera hora, el dia 26 de 
desembre a les 15 hores s 'haurà fet la ~rida per 
convidar els infants a la festa de recepció dels carters 
reials i de lliurament de cartes, festa que ·hauria de 
tenir lloc al poliesportiu des Figueral el dia 28 de 
desembre a les 16 hores. 

joieria universal 
carrere_lionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Enguany, la recollida de paquets es farà els 
dies 3 i 4 de gener al TEATRE MUNICIPAL 
(Capdepera) i al COL·LEGI S' AUBA (Cala Rajada). 

Dia 5, com no podia ser d'altra manera, els 
Reis arribaran al moll de Cala Rajada, a les 18 hores 
(diuen que seran ben puntuals, així que convé no 
badar), marxant cap a l'església del Carme, on 
repartiran caramels a tots ens nins i nines que vagin a 
saludar-los. A les 19,30 tenen prevista l'arribada a 
1 'Ajuntament, on adoraran el betlem i seran rebuts per 
les autoritats i pels nins i nines del poble, els quals 
podran aconpanyar-los fins a l'església de Sant 
Bartomeu. 

Per acabar, després de la nit més llarga de 
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l'any, dia 6 es repartiran els regals que els Reis duen tenint en compte 
per a petits i grans,des del llunyà Orient. Això sí, que es farà un 
només per als qui hauran fet bonda. seguiment de la 

R ep oblació 
Un centenar d'alumens de 5è curs de 

primària de s'Alzinar i s'Au ba sembraren, per segon 
any consecutiu, més de 200 pins a la zona dels Pins 
de ses Vegues, a 1 'Agulla. Ajudats per monitors de 
1' Ib anat i amb la col·laboració de la brigada 

municipal, els escolars 
realitzaren aquesta 
repoblació sota 
1' organització de les 
mateixes escoles i amb 
la col·laboració del 
Patronat de Turisme. 

Cal dir que molts dels 
pins sembrats el curs 
passat no suraren, ja que 
la climatologia no fou 
gens favorable, però 
s'espera que enguany el 
nombre d'exemplars que 
arrelin sigui superior, 

COlMADO 

CAaN OliVER 
che que bo ! ! ! 

Amafia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra I 

www. canoliver.es 
e-mail: canol iver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971565 329 • móbil636 01 0118 

Dilluns a dissabte 
De 8,30 a 13,30 i de 16,30 a 20,30 h. 

Diumenge tancat 

zona, una mena de 
tutelatge per part 
dels alumnes. 

Aquesta 
tasca es completarà 
amb sengles 
xerrades als 
escolars, en les 
quals s'explicarà la 
importància dels 
boscos a la 
Mediterrània i e 1 ~~:d!::i::!!~~~ 
perill que suposen els incendis forestals . 

••••••••••• 

bliol • cau~!. 

l"úbliques Municipals 

Obertes de dilluns a divendres 
de 16 a 20 hores 

Aquest Nadal apropa't a les 
biblioteques, hi trobareu: 

llibres 
revistes 
vídeos 

• 
• Capdepera 

IJ! i 
Cala Rajada 
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CoHaboració 

A França s'ha debatut, en els últims temps, 
la necessitat que les nines d'origen musulmà vagin a 
escola sense vel al cap, encara que això suposi im
pugnar el dret d'aquestes jovenetes a manifestar la 
seva pertinença cultuàt.l. El debat s'està produint tant 
entre la classe política com a nivell ciutadà. Un 
creixent moviment de dones franceses, amb 

A~~ 1~ ¿{,'ot~ 
-7)~ ,J._'Ot.flM, 

- 1-Df<'M~ 
-A~kp~~ 

- 7).uo~ 

F~~Hdl-~1~ 
~H~~-~ 
J~~-cM,~-~ 1~J.'O.P. 

~R~-O?S104~~22 
Td.: 1?1 S6S?2lf FAJ~,: 1?1 g1g301 
.t-~:~@<MM-

~- O?S?O 4 ~~ ~I ss 
TJ/FAJI, 1?1 g:;so41 
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nombroses intel·lectuals i artistes al capdavant, està 
lluitant aferrissadament perquè el vel sigui suprimit 
no sols a les escoles sinó a tot lloc públic. De la 
seva banda, la Comisssió Stassi -un comitè de savis 
que ha elaborat un informe per a la presidència de la 
República- planteja la necessitat de legislar en el 
sentit de prohibir signes religiosos o polítics ostensi
bles. 

Així, d'entrada, pot semblar discutible que es 
pugui impedir a qualcú que manifesti com vulgui -
vestit inclòs - la seva manera d'entendre el món. 
Però després, més serenament, escoltes què diuen a 
França els qui s'oposen al vel (la majoria de la 
població, segons les enquestes), i ja et sembla una 
mica més entenedor: el vel, a despit de tots els 
arguments i eufemismes que s'invoquin, és una for
ma de discriminació de la dona, és atorgar-li un paper 
determinat, sempre secundari, és una manera de 
sotmetre-la. Per tant, els francesos s'hi oposen 
perquè hi veuen un atemptat no solament contra les 
dones musulmanes sinó contra totes les dones del 
món. La societat occidental no pot oblidar com li ha 
costat i li costa desempellegar-se dels seus tics 
masclistes. En un gest que 1 'enalteix, per la seva 
valer..tia, l'adovocada iraniana Shirin Ebadi, a qui s'ha 
atorgat el premi Nobel de la Pau, va recollir aquest 
guardó sense vel, tot i les pressions que els 
moviments més conservadors del seu país varen 
exercir per impedir-ho, i a despit dc les més que pro
bables represàlies que aqllesta actitud li ocasionarà. 

A França, almenys aquesta és la percepció 
que jo en tenc, no s'ha endegat un procés de 
discriminació sinó d'integració . D'entrada, es volen 
preservar els valors que Occident ha assolit com a 
inalienables, entre d'altres la igualtat de tots els 
éssers humans, independentment de races, sexes o 
religions. Per tant, si aquests valors s'assumeixen 
com a irrenunciables, la següent passa és la de 
conservar-los. D'aquesta manera, la incorporació 
dels immigrants s 'ha de fer des del supòsit que, 
independentment de les moltes i positives aportacions 
que fan a la societat d'acollida, han d'acceptar els 
principis de convivència que aquesta societat s 'ha 
donat. Aquest procés el que pretén és que tots els 
ciutadans -sigui quin sigui el seu origen- s'agombolin 
en un mateix model democràtic i de llibertats. 

Els francesos, però, volen fer una passa més: 
com he insinuat més amunt, s'han proposat eliminar 
de les escoles no sols les manifestacions exteriors 
de la religió musulmana, sinó les de totes les religions . 
La França laica i republicana ,vol una escola laica i 
republicana. Les creences de cadascú són particulars 
i l'escola n'ha de quedar al marge. Naturalment, or-
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todoxos, protestants i catòlics han posat el crit en el 
cel, i mai millor dit. Mentre només es parlava de posar 
entrebancs als seguidors de Mahoma, no mataren, però 
ara que els toquen de prop, reclamen drets i privilegis. 

En un altre àmbit geogràfic, el secretari gene
ral d'Esquerra Republicana de Catalunya, 
Carod-Rovira, ha dit per activa i per passiva que 
catalans ho són tots ... els qui ho vulguin ser, 
procedències al marge. Ningú no ha de ser discriminat 
per la raça, el sexe, la religió o la 
ideologia. Però, com en el cas de França, 
Carod aspira que tothom que s'incorpori 
a la societat de Catalunya ho faci des 
del respecte als valors que els catalans 
s 'han donat al llarg dels segles. Aquests 
principis serien, d'una banda, els 
mateixos que comparteixen totes les 
societats democràtiques, com a gran 
bastida en què se sustenta el món occi
dental; d'altra banda, hi trobaríem els 
valors propis de la nació catalana: 
llengua, tradicions, referents històrics, 
normes de comportament, expectatives 
de futur. .. Voler compartir tots aquests 
aspectes de la vida del poble que has triat 

\ ., 

per viure és voler ser d'aquest poble, i oposar-s'hi i 
combatre'ls, és oposar-se i comba aquest poble. 

Aquí, (I M(tllorc(t, no sé si ho tenim molt clar, 
tot això. Per tradició, per caràcter, els mallorquins 
defugim la confrontació, i fins i tot la reivindicació. En 
general, acceptam les coses com vénen, amb un cert 
fatalisme, de manera que, defensar els principis que 
secularment han conformat la nostra manera de ser, 
ultrapassa les nostres expectatives. Deu ser que la 
nostra manera de ser consisteix a no defensar la nostra 
manera de ser. Podem assistir impassibles, sense 
parpellejar, estoics, impàvids, a la desfeta del nostre 
món cultural, a la desaparició de la nostra llengua, a la 
substitució dels nostre imaginari col·lectiu i a la 

'!)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta,12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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profanació de la nostra memòria ciutadana, sense 
que res d'això ens llevi la son. Ens poden fènyer 
una vegada i una altra, que som de bona pasta. 
Mentrestant, no ens en temerem i serem un milió 
d'habitants, a tot l'arxipèlag, i a hores d'ara no 
hem aclarit què volem ser quan siguem grans. 

Em mir a mi mateix i em veig com un genuí 
exemplar del desconcert i la confusió d'aquests 
temps que ens ha tocat viure als mallorquins. 

Necessit urgentment trobar on aferrar-me, enca
ra que sigui un clau roent. Encara que no fos més 
que per higiene mental, voldria ser capaç de se
guir la moda i entendre la Constitució com a dog
ma de fe democràtica i ser conscient que més en lli! 
dels seus límits només hi ha el caos. I ho voldria 
fer sense matisos ni ambigüitats, ben conscient de 
com em reconfortarien aquestes certeses. 

El fet és, però, que en no ser capaç de se
guir la roda dels qui estiren -no servesc ni per dur 
aigua als de davant-, em sent de cada vegada més 
en els suburbis de la ciutadania, en aquell proletariat 
ideològic que ocupam els sospitosos del greu pecat 
de dubtar. 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 
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r,_ ____ Agenda de la Vila 
novembre 2003 

Naixements 
dia 3, Maria Ballester Campos d' Agustin Jorge i Rosa de Lima 

Alvaro Ramos Diaz de Cristian i Aurea 
dia 5, Aroa Massanet Cano de António Javier i Lidia 
dia 7, Ricard López Ginard de Marcelina i Caterina 
dia 11, Tatiana Garcia del Toro de Juan Bosco i Maria Jesús 
dia 12,Lidia Llabata Bravo de Joan Pere i Manuela 

Laura Maria Valbas Muños de Luis i Inmaculada 
dia 13 Zaira Pubill López de David i Sónia 
dia 15, Sofia Valassi Moreno de Washington Martín i Agustina 

Alejandro Gonzalez Burgos de José Manuel i Ana 
dia 22, Miriam Vallejo Parra de Jesús i Ma Angela 
dia 24, Pau Gómez-Quintero Flaquer de Bartomeu i Alicia Marta 
dia 25, Pedra Massanet Nebot de Pedra António i Ana Natalia 
dia 26, Alba Vera Femandez de Lorenzo i Maria Inmaculada 

Raúl Muñoz de la Torre de Francisco i Dolares 
dia 27, Antoni Maqueda Bestard de António i Catalina 
dia 29, Nabille Jaidar de Driss i Aicha 

Noces 
dia 15, António Garcia Alvarez amb Maria Victoria Garcia Rivero 
dia 28, Marcelo Braida Gonzalez amb Flavia Reena Reboredo 

Defuncions 
dia 21, Francisco López Sanchez (1917) 
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L'indiot que Bush va trinxar davant la "tro

pa" a l'Iraq era de plàstic. Ves per on, ens n 'anam a 
dormir pensant que vivíem en el país dels poca
traça i ens despertam descobrint que d'això en sa
ben pertot arreu. Després d'aquesta fita de la 
potineria informativo-manipulativa, i davant la 
recent captura de Sadam - que oportuna! - hom 
comença a dubtar si no serà un dels "dobles" que 
diuen que tenia. Malgrat tot, la imatge de 
l'exdictador iraquià, que s 'ha repetit a diaris, 
informatius televisius i revistes, fins a fartar-nos, no 
deixa de ser la d'un pobre home. Es podria 
confondre amb qualsevol rodamons barbut dels qui 
es passegen pels carrers de les nostres ciutats, al 
qual miraríem amb llàstima i li donaríem uns euros 
de llimosna o el convidaríem a la nostra taula per 
Nadal. Segons un prestigiós diari nord-americà, fins 
i tot aquesta imatge forma part del muntatge 

publicitari de la captura de Sadam. País! 

Instal./acions 

Pep Terrosa 

CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



Història 12 

ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

SONJAUMELL 
EXPLOTACIÓ AGRÍCOLA I RAMADERA (1879) (XXIX) 

E 
n aquells anys la base de l'explotació 
agrícola de Son Jaumell i Son Barbassa 
eren els cereals, la ramaderia ovina i el 

cabrum. Encara no havien iniciat el procés de moder
nització agrària, és a dir, la plantació d'ametlers, garro
vers i figueres que, juntament amb la cria de ramat porcí 
eren, en aquelles darreres dècades del segle XIX, les 
principals entrades del petit pagès (1 ). 

A altres indrets de l'illa, la propietat imposava 
en els contractes d'arrendament un grapat de condí-

Rellotge de sol 
gravat a les dove
lles del portal 
d'entrada de I es 
cases de possessió 
de Son Jaumell. 

cíons sobre el conreu de la terra, la fixació dels semen
ters, l'ordre dels cultius per no esgotar la llacor de la 
terra, regulava el nombre de relles que havien de donar, 
l'ordre de tots els processos de cultiu, la neteja dels 
camps i dels arbres i, fins i tot, l'època en què s'havien 
de fer aquestes feines. També incloïa les prohibicions 
que el propietari considerava necessàries per contenir 
la cobdícia de l'arrendador amb la finalitat de no perju
dicar l'explotació de la possessió (2). 

Res de tot això hi ha en el contracte d'arrenda-
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ment de Son Jaumell. L'interès de la propietat no anava 
més lluny que treure el màxim benefici a curt termini, 
sense arriscar res. Així, doncs, resulten tan cridaneres 
les mancances, allò que es doixa de fer constar en el 
contracte com totes aquelles altres condicions tan prim
filades i capricioses que més que detenir la cobdícia de 
l'arrendador el deixaven a mercè de la bonança econò
mica, de la metereologia, de les epidèmies i les pla
gues. 

El cost econòmic de l'arrendament anual de 
Son Jaumell era de 1.335 lliures i el de Son Barbassa 
de 414 lliures, aproximadament una tercera part. 
Aquesta valoració econòmica no guardava una relació 
de proporcionalitat respecte de l'extensió de les fin
ques, que eren de 1.268 i 178 quarterades respectiva
ment. Tampoc tenia a veure amb la part del lloguer que 
es pagava en espècie. Son Jaumell entregava 6 quar

teres de xeixa, 25 de civada i 8 de faves; en canvi Son 
Barbassa feia 2 quarteres de xeixa, 1 O de civada, 1 O 
d'ordi i 2 de faves. Com assegurava l'Arxiduc, els con

tractes d'arrendament de dues possessions podien ser 
ben diferents tant en la forma de pagament com en les 
condicions de treball. En el cas de Son Jaumell i Son 
Barbassa la comparança no és possible encara que 
compartissin la propietat i alguna partió. 

Allò més curiós és la condició quinzena del con
tacte de Son Barbassa: "Més és condició que estant 
suprimida pel Govern la prestació del delme, lo pagareu 
al senyor, aquell que vos arrenda, pel preu de setanta 
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lliures; en el cas que el Govern lo restablís, en part o en 
tot, pagareu al senyor la part corresponent no suprimi
da, considerant com a valor del delme la quantitat de les 
setanta lliures". El delme era un impost que fou suprimit 
pel Govern entorn a 1840; llavors es pagava en espè
cie, que equivalia a una desena part de la producció, si 

bé es pagava bastant menys perquè hi havia molt de 
frau. El pagès de Son Jaumell d'aquell any, en Sebastià 
Ferrer "Cofeta", es negà a pagar-ho i amb els anys 
desaparegué dels contractes d'arrendament. En canvi a 
Son Barbassa, amb el mateix propietari que a Son 
Jaumell, l'impost del delme que es pagava al Govern 
passà a cobrar-lo la propietat, tot un detall de l'arbitra
rietat amb la qual actuava el senyor a l'hora d'imposar 
les condicions d'arrendament. 

Entre els estims de Son Jaumell, és a dir, entre 
els béns que l'arrendador havia de deixar quan acabàs 
el contracte perquè pertanyien a la propietat, consten 
20 quarteres de blat de llavor que, en pes, eren uns 
1.120 quilògrams. Segons l'Arxiduc, el rendiment del 
terreny de conreu de tercera classe, en el cas de Son 
Jaumell era de 5 quarteres de gra per cada quartera de 
llavor; per tant, la collita bladera estaria entorn als 5.600 
quilògrams. Si a Capdepera el rendiment de les terres 
era d'uns 440 quilògrams de gra per quarterada resulta 
que a Son Jaumell es conreaven unes 12 quarterades 

de blat. 
Llavors el sistema emprat per a preservar la fer

tilitat del terreny consistia en repartir la terra de conreu 
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en sementers més o 
manco iguals i cadas-
cun es destinava a 
un cereal o llegum 
diferent; es deixava un quart semen
ter sense conrear, per fer gua-
ret i pastura, així es 
llacorava i la terra reposa-
va durant un any. A Son 
Jaumell es conreava 
xeixa, civada i faves; per tant hi havia 
tres sementers, més el que es destinava a guaret. En 
conseqüència, l'extensió dedicada a conreu seria d'u
nes 48 quarterades; un espai que tan sols representava 
el 3'7 % de la possessió. 

Els anys de bona collita el pagès de Son 
Jaumell podia vendre quasi 5 tones de xeixa, una varie
tat de blat de la més alta qualitat i que es destinava al 
consum humà. Normalment la xeixa no quedava a l'illa 
sinó que s'exportava a la península, ja que aconseguia 
en el mercat un preu més alt que les diferents classes 
de blat peninsular; per la qual cosa els comerciants i 
contrabandistes estaven molt interessats a vendre-la a 
l'exterior, ja que amb el gua:1y podien importar blat 
peninsular més barat i, una vegada mòlt, vendre'l a un 
preu més alt del que li corresponia. 

La producció de civada s'emprava de farratge 
per animals de peülla i generalment la producció era per 
a cobrir les necessitats de la possessió. Pel que fa a les 
faves el pagès en feia 
un consum molt impor
tant. Així i tot, constituïa 
el menjar principal dels 
animals estabulats. 

L'ús del fems 
també es regulava per 
contracte. Per a femar la 
terra únicament s'emprava 
adob animal i vagetal; el 
més apreciat era el 
fems d'ovella que, nor-
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Dins els estims també hi ha valorats 
en lliures els animals de càrrega 

però la valoració canvia notable
ment entre les dues possessions, per la 
qual cosa exposaré l'estimació feta en 

cada cas. Així el parell de mules de 
Son Barbassa tenia assigna

des el preu de 55 lliures, mentre 
el de Son Jaumell era de 88 lliures. 

Son Barbassa únicament comptava 
amb les dues mules, en canvi Son 

Jaumell disposava d'una guardeta d'egües valorada en 
330 lliures. El bestiar boví de Son Barbassa ertava esti
mat en 59 lliures i el de Son Jaumell únicament en 40. 
Entre els arreus de la possessió gran hi havia 2 jous, 2 
arades de parell i 4 arades de bou. En aquells anys ja 
no s'empraven els bous per a llaurar; els animals de 
feina més nombrosos eren els muls, si bé començava a 
popularitzar-se el cavall. L'extensió de terreny que 
podia llaurar cada parell de mules variava segons la 
qualitat del sòl i de les mules. L'Arxiduc dóna una mitja
na situada entre 18 i 25 quarterades per parell. Si a Son 
Jaumell hi havia 2 arades de parell, bé es podien llau
rar els 3 sementers de 12 quarterades amb els muls i 
egües disponibles. 

A Son Barbassa únicament es criava el porc 
destinat a les matances, que estava valorat en 12 lliu
res 1 O sous, unes 44 pessetes. A Son Jaumelll'estima
ció era de 63 lliures, equivalent a una guardeta de 5 

porcs. La primera possessió 
no comptava amb cap 

alzinar on alimentar el porc 
a l'hivern; en canvi Son 

Jaumell gaudia d'un bon alzi
nar just darrera les cases. 

El pagès de Son 
Barbassa estava privat de 

posar cap espècie de 
cabrum, mentre a Son Jaumell 

hi havia una bona guarda de 
cabretes que vivien silves

n ..... ~~'~'~~~,. malment, aconseguia un ,,.,, .,..._~ .:., '''Yr~t"--~~~-. tres per dins les muntanyes. 

bon preu, entre 8 i 1 O pessetes la carretada (3). Pel que Segons els estims eren 120, valorades a 7'5 pessetes 
fa als fems consta que: "Més dit arrendador en lo últim cada una, una estimació molt baixa, ja que no eren 
any de lo arrendament no podreu treure palla del lloc gaire més cares que els cabrits; aquestes cabretes 
sinó que la deixareu ben acondicionada en el sostre, i pesaven poc, entorn als 20 quilògrams. 
en tot l'arrendament no podreu treure cap espècie de També hi havia ovelles muntanyeres, unes 1 00; 
fems que faceu dins el lloc, ja que s'entén que palla i era una de les races del ramat oví de l'illa, coneguda 
fems són del senyor". amb el nom d'ovelles d'Artà. Aquests animals tenien la 
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llana blanca, llevat del morro, que era més obscur i molt 
més llarg. Per damunt del morro tenien dues ratlles late
rals que els baixaven del front; les orelles petites i orien
tades cap als costats. Aquesta raça únicament es tro
bava, mig salvatge, a les muntanyes d'Artà i 
Capdepera. Dins el municipi veí es localitzava principal
ment a les possessions de ses Pastores, s'Ametlerar, 
sa Canova, Morell, Son Fortesa i Carrossa, formant un 
ramat d'unes 200 ovelles a cadascun. A Capdepera es 
trobava dins Son Jaumell. S'alimentava amb la pastura 
pròpia de la muntanya i de la garriga. Cada propietari 
tenia tantes ovelles i xots com podia alimentar amb dita 
pastura. 

A més del ramat oví i cabrum salvatge hi havia 
el que estava estabulat. En aquestes condicions a Son 
Jaumell tenien 77 cabres, 15 cabrides i 16 cabrits, a 
més de 32 ovelles, 24 anyells simples, 5 anyells i 2 xots 
(mardans) . Sorprèn la quantitat de cabres que hi havia 
estabulades, ja que el seu nombre disminuïa de cada 
any a tots els indrets de l'illa; l'estadística de 1865 així 
ho indicava i des de llavors el procés s'havia incremen
tat perquè "els propietaris intel·ligents se'n desfeien a 
causa de les grans destrosses que provocaven a les 
plantes i arbres i les substituïm per ovelles allà on era 
possible"(4). Quasi tota la llet que es consumia a 

Mallorca era d'ovella o de cabra i es venia entorn a 1'50 
reials el litre. 

A més de les possessions únicament tenia 
ramat oví i cabrum aquell pagès que era propietari de 
terres amb pastura. Aquest bestiar no bastava -ni prop 
fer-hi- per al consum de l'illa, per la qual cosa s'impor
taven ovelles de Barcelona, València i en més quantitat 
d'Alacant; també de la costa africana. 

L'explotació ramadera estava ben regulada pel 
contracte d'arrendament. La mateixa quantitat d'ani
mals que es rebia al començament del contracte s'ha
via d'entregar l'últim any de l'arrendament. Per a comp
tabilitzar-ho es realitzaven els estims. Els animals de 
càrrega es valoraven monetàriament, ja que amb els 
anys perdien valor i això s'havia de compensar a :a pro
pietat. En canvi el ramat oví i cabrum es classificava en 
anyells de llet, anyells simples i ovelles, i el cabrum en 
cabres, cabrits i cabrides, i es comptava el nombre de 
caps. 

També s'especificaven les tasques a fer amb el 
ramat abans de finalitzar el contracte. "L'últim any de 
l'arrendament tendreu l'obligació de posar quan el sen
yor o majoral ho requeresqui els xots (mardons) neces
saris i de bona qualitat per cubrir i amanir (aparellar) les 
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ovelles, essent del vostre compte i càrrec qualsevol per
judici per aquesta falta. ltem és pacte que no podreu 
treure ninguna espècie de bestiar quatre mesos abans 
de donar a rebre i en dit termini ha d'estar senyalat amb 
la senyat del lloc, idò els dies de les rebudes no se vos 
admetrà ninguna casta de bestiar que tenga o hagi ten
gut altra senyal". 

La condició de no poder treure cap espècie de 
bestiar quatre mesos abans de finalitzar el contracte, 8 
de setembre, tenia a veure amb la reproducció. En el 
mes d'abril o maig s'amollaven els xots dins el tancat de 
la guarda d'ovelles per a procedir a l'aparellament i 
fecundació de les femelles. Els anyells naixien a princi
pis de la tardor, quan hi havia més herba i les mares 
tenien més llet. A l'arribada de l'hivern els anyells ja 
havien crescut prou i es defensaven millor. Allò que no 
volia el senyor era que el pagès vengués les ovelles 
prenyades, perquè anava en perjudici de la possessió. 

A tot això s'imposava la condició de mantenir 
les infraestructures. "Més lo és que vos dit conductor 
tendreu l'obligació de mantenir los mestres i manobres 
quan es faci obra per conservació de les cases, abohals 
i estables i aportar el cost del pertret necessari per la 
conservació". 

Per valorar millor la producció ramadera de Son 
Jaumell cal comparar-la amb el cens ovf i cabrum de 
Capdepem i els pobles veïns de l'any 1865. 

Son Jaumeti 

Oví 161 

Cabrum 228 

Capdepera 

959 

316 

Artà 

3.667 

614 

Son Servera 

1.216 
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Destaca la producció ovina d'Artà gràcies als 
ramats d'ovelles d'Artà que vivien a les muntanyes. 
També crida l'atenció el reduït nombre de cabres de 
Son Servera, la qual cosa indica que ja havia iniciat el 
camí de la modernització. Son Jaumell destaca, preci
sament, pel gran nombre de cabres. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

1. Per a l'elaboració d'aquest article he utilitzat els contractes d'arren
dament de Son Barbassa del període 1868-1874 i el de Son Jaumell 
de 1879-1885, a més de la informació aportada per l'Arxiduc Lluís 
Salvador a Die Balearen, volum 111, sobre aspectes generals de 
Mallorca, en el qual parla dels contractes d'arrendament en general i 
de l'explotació agrícola i ramadera de Mallorca. 

2, 3 i 4. Arxiduc Lluís Salvador. 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de 3 de desembre de 2003 

Quan vaig veure els punts de l'ordre del dia, en què la 
majoria eren mocions de I' oposició, vaig intuir que seria 
un plenari molt entretengut i, potser, fins i tot divertit, 

però com ja comença a ser habitual, no va ser així i l'avorriment 
s'apoderà de tots els presents a la sala. El fet que en Mateu del 
PSM i na Maria d'EU fossin els darrers a intervenir em va fer 
armar de paciència per aguantar les tres hores que va durar la 
sessió. Així i tot, sempre hi ha moments per recordar i narrar. 

La policia turística del senyor Rodríguez arribarà a 
Capdepera gràcies als vots de l'equip de govern PP-Es Grup i a 
les abstencions del PSM i EU. A destacar la pujada de to i de 
colors del senyor Peñalver sobre una qüestió totalment 
intranscendent. Volia que la contractació fos el que era: un 
augment de plantilla. Per suposat que ningú li va discutir aquesta 
evidència. Ell tot solet s'ho va cuinar i tot solet s'ho va menjar. 

La necessitat d'El MEGA-MACRO-SUPER Pla de 
carreteres va ser aprovat amb els vots de la dreta dels mega
macro-supers PP-UCAP-UM. No hi va haver discusió perquè ja 
era un· fet consumat al mega-macro-super Consell Insular de la 
seva mega-macro-super Mallorca. Al següent punt, el PSM va 
intentar que s'aprovàs una moció sobre al·legacions a 1' esmentAt 
pla, que es va rebutjar amb els vots dels mega-macro-supers PP
UCAP-UM. I ja que parlam d~aHegacions , voldria recordar que 
les 23.000 que es presentaren al Casell Insular, se les han passat 
pel folre. Com que tenen majoria ... ho enteneu no? Això és 
democràcia, sí senyor. 

El PSM va dur a discusió i votació l'invent beHicista 
del senyor Aznar d 'un concepte que ell ha denominat "guerra 
anticipativa". En Mateu, d' esprés d'explicar que aquest concepte 
és, dins el dret internacional, iHegal, va aconseguir convèncer 
tothom manco el PP de les nefastes conseqüències de la política 
agressiva, radical i guerrera del senyor Aznar; esgarrifats i amb 
els pèls de punta, votaren a favor d' aquesta moció. 

Desgraciadament, encara massa sovint s 'han de dur a 
plenari mocions per rebutjar la violència de gènere. Recordant el 
dia mundial contra la violència de gènere, el PSOE va entrar una 
moció al respecte que gairebé no va importar explicar. Es va 
aprovar per unanimitat. Esperem que sigui la darrera. 

Ja fa estona que EU intenta que es prohibesqui l'ús del 
PVC a les costruccions. La moció que presentà pretenia que es 
prohibís 1' esmentat producte a tot tipus de costruccions dins el 
municipi, públiques o privades. Però ja sabem que per a alguns 
partits, la propietat privada és sagrada i intocable (per a segons 
què). I com que no ho tenien gens clar, ho deixaren sobre la taula 
per a pensar-s'ho més a fons. En Muntaner va apuntar que creia 
que no es podia prohibir, sinó tan sols suggerir, el seu rebuig. Si 
és així, que ens expliqui per què es prohibeix 1 'ús de certs colors 
a les façanes o per què es prohibeixen certs materials a segons 

quines zones. Jo crec que l'Ajuntament pot prohibir determinats 
materials ja sigui per qüestions estètiques, mediambientals o de 
salut pública, i tota la resta són excuses de mal pagador. 

La retallada del Parc Natural de Llevant, que ara quedarà 
circumscrit només a finques públiques o privA cies que s 'hi vulguin 
adherir, segons proposta dt::l PP, va pruvu~.;ar wra t:sph':ndida i 
irada intervenció de na Maria Orts d'EU. Molt preparada i 
assabentada del tema, na Maria va defensar la moció que havia 
presentat contra l'esmentada retallada, deixant sense arguments 
els peperos locals. El batle va aprofitar per fer una mica de comèdia 
sobre 1' oportunitat que li havia brindat na Maria de poder exposar 
els seus arguments en contra, adduint que amb l'anterior 
consistori no ho havia pogut fer. No va servir de res la comèdia 
ja que la moció s'aprovà només amb els vots en contra del PP. 

La creuada ultranacionalista espanyola del PP també ha 
arribat a Correus. L'ús exclusiu del castellà en el seu nou logotip 
vulnera clarament l'article 3 de la Costitució i l'article 3 de l'Estatut 
d'Autonomia de les Illes Balears. Per això, el PSM va presentar 
una moció demanant la rectificació immediata d'aquesta nova 
agressió a les "altres" llengues de I' estat. Es va aprovar per 
unanimitat. 

A la part de control, en Pep Serra d'UCAP-UM va 
començar els precs i preguntes ben igual que a l'anterior ple 
ordinari, o sia, sense convicció, amb poca fe i energia. Així i tot, 
molt bé per renyar l'equip de govern per haver-se apropiat de la 
festa de la Costitució, cosa que provocà les disculpes del regi
dor organitzador de I' acte, Sr Mateu Melis. I malament per utilitzar 
un plenari per aclarir les seves tírries i baralles particulars amb en 
Fabio. De les altres qüestions exposades per Pep Serra, només 
cal tenir en compte les aclaracions sobre les vivendes de I 'Ibavi, 
on en Muntaner ens va del ei tar amb les amenaces i xantatges de 
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GESA sobre la negativa a instal·lar comptadors d'obra a aquestes 
vivendes. El batle va aclarir que l'Ajuntament també plantarà 
cara legal a les amenaces de GESA i que si volen guerra, la 
tindran. Esperem que la guany el poble i que les maleïdes línies 
d'alta tensió arribin soterrades. 

Al senyor Peñalver del PSOE se li nota molt que no pot 
sofrir que aquests del PP-Es Grup governin sense tenir majoria, 
ja que aprofita qualsevol doi per arremetre contra ells, amb 
especial cura i atenció cap a en Toni Muntaner, el seu predilecte. 
Abans de començar el seu tom, ja intuïem que hi hauria les 
obligades preguntes d'acorralament a les regidores del PP,i així 
va ser. Però la seva estratègia Iio va sorgir efecte ja que les 
preguntes i retrets formulats no estaven prou argumentats ni 
tenien prou consistència per a descol·locar el contrari. Poca cosa 
a destacar de la intervenció d'en Femando. "Rifi-rafe" amb en 
Toni Muntaner per unes declaracions a la premsa sobre el camí 
de Canyamel. Discusió absurda amb el batle pel despatx de 
1' oposicó, I res més. 

No va ser un vespre especialment inspirat d'en Mateu 
Garau. Tampoc duia tan preparada la seva intervenció com en 
ocasions anteriors. Així i tot, s 'ha de dir que les que va fer foren 
acurades i amb una bona dosi d'entusiasme, especialment la 
que feia referència al tancament de Som Ràdio. En Mateu va 
entrar per via d'urgència una moció en contra d'aquest 
tancament. Després d'aprovar-se la urgència, va explicar la 
necessitat que una ràdio que promociona la música en català 
feta a Mallorca, que defensa i divulga la nostra llengua i cultura 
i que es fa íntegrament en català, continuí emetent. Els arguments 
esgrimits varen convèncer tots els regidors i es va aprovar per 
unanimitat, PP inclòs. També va presentar una proposta per a 
peatonitzar el camí vell del far, que va ser ben acollida per 1' equip 
de govern. 

Els rumors sobre l'ampliació del port esportiu varen 
posar en Mateu en estat d'alerta, i va aprofitar per demanar si 

L'any 1997 nasqué Block 
mèdia, una empresa dedica
da a la creació de 
programari educatiu i cultu
ral de les Illes Balears. Al 
llarg de 6 anys publicà 8 CD
Roms de gran valoració 
pedagògica. 
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l'equip de govern en sabia res, d'aixó. El batle va assegurar que 
no i que en tot cas els regidors serien els primers a saber
ho.Algunes preguntes sobre la iHuminació de les rotondes o 
sobre la periodicitat dels plenaris ordinaris varen tancar la 
intervenció d'en Mateu, que en aquesta ocasió va ser més curta 
d'allò a què ens te habituats. 

Na Maria d'EU va seguir en la línea de plenaris anteriors. 
Per sort, l'apatia encara no s'havia apoderat d'ella. Una bateria 
de preguntes sobre quasi tots els temes municipals i un marcatge 
de prop a tots els regidors, especialment a en Toni Muntaner, 
varen fer, malgrat ser la darrera, que la seva intervenció ens fes 
asseure drets i amb les orelles ben obertes, en els impresentables 
i incòmodes seients del saló de plens. Va demanar sobre els 
prqjectes de l'equip de govern a la zona de Cala Agulla, sobre 
joventut, sobre els pressuposts i sobre altres qüestions. Però, on 
va ser més incissiva fou en el marcatge al regidor d'urbanisme, 
senyor Muntaner. Ja sap com treure'! de solc i a cada plenari el 
posa en evidència i li fa dir el que no hauria de dir: que no compleix 
amb les seves obligacions. I ho diu tan alegrament. Es veu que 
els vint o no se quants d'anys que du en actiu li han fet posar un 
cuir tan gruixat que ja no s'empegueeix de res. Crec que na Maria 
li recordarà quines són les seves obligacions cada dos mesos. 
També crec que en Muntaner no se 1' escoltarà gaire, per no dir 
gens. 

Un plenari, en definitiva, en què la nota la posaren en 
Colau Bordoy i en Felip Esteva, que desplegaren una pancarta 
contra el govern de les illes i l'autovia Inca-Manacor; segurament, 
va ser el mes interessant de tota la sessió. Llevat de na Maria i 
una mica en Mateu i el Batle, els altres varen estar molt fluixets. 
En Muntaner hi posa ganes però sempre l'espifia. 

Res més, fins a un altra. 

e B. Jt; 

A block ofereix a totes les publicacions de 
l'associació de premsa forana de Mallorca, a través d'un 
conveni de col-laboració, el CD-ROM L'amor de les tres 
taronges per obsequiar als seus lectors. 

Cap Vermell vol recolzar el naixement d'aquesta 
nova associació, amb seu a Capdepera, adjuntant-vos a 
la revista de Nadal2003, el nombre 251,la primera ronda
lla mallorquina interactiva L'amor de les tres taronges. 

Block mèdia s'ha vist obligada a tancar. 
Les expectatives econòmiques no s 'han 
materialitzat. Bé per inexperiència bé per 
incapacitat no han estat capaços de rendibilitzar 
una producció en català i de les Illes. 

Publicacions d' A-block 
Bitsic 1 

L'amor de les tres taronges, 
com ja anunciarem al seu moment, té 
una gran participació de gent de 
Capdepera: les veus són del grup Es 
Mussol, la música de Berta Liesegang 
i el guió i la direcció de Pere Cortada. 
Benvinguts al món de les rondalles! Molts projectes han quedat fora fer. Ara 

neix A block, associació pel desenvolupament de 
programari cultural a les Illes Balears, entitat no 
lucrativa que amb nova embranzida gestionarà els 
esmentats títols en CD-Rom i produirà nous 
materials. 

Bàsic 2 
A.nsa per ansa 

Gatzara 
A l'abast 

L'amor de les 
tres taronges 
Es tit i sa tita 
El gorrionct 
ErgoYis PC 

Taller !\liró I\ [ultimèdia 

* Per a més informació visitau 
la pàgina web www.ablock.org 

* Encara sou a temps per 
aprofitar les ofertes de Nadal!. 
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Què feim atnb 
1' aigua depurada? 

Aquestes darreres setmanes ha reviscolat el 
tema de la reutilització de les aigües depurades, una 
qüestió de la qual és bo que se'n parli sovint, perquè és 
un problema mal de resoldre, recurrent i tractat sempre 
de forma parcial i puntual . 

Les penúltimes obres que s 'havien realitzat a la 
depuradora de Capdepera-Cala Rajada amb doblers de 
la Unió Europea daten de finals de 1998 i primers 
mesos de 1999, ara fa cinc anys. Llavors s'amplià per 
tractar un cabdal màxim de 7.000 m3/dia; també se la 
dotava de tractament terciari per a 3000 m3/dia, i 
s'enllestia el projecte d'impulsió d'aquestes aigües cap 
al molí de s'Alzinar. Les obres no s'acabaren fins a 
principis d'estiu a causa del retard de la construcció de 
la via de circumval·lació al costat de la qual passa la 
canonada. 

Llavors el cabdal que tractava la depuradora en 
els mesos d'estiu era de 6500 m3/dia, per la qual cosa 
era previsible que en pocs anys tomaria a ser insuficient. 
Aquest estiu (2003) hem superat els 9000 m3/dia, cosa 
que feia necessària l'ampliació de la depuradora. 

Tant l'any 1999 com ara, i coincidint amb les 
obres de millora i ampliació de la depuradora, s'ha 
parlat de destinar aquestes aigües pel reguiu dels antics 
horts que vorejaven el torrent de Canyamel. A què ve 
aquest interès pel reguiu? Primerament, s'ha de dir que 
aquell projecte i l'actual estan finançats per la Unió 
Europea. Això vol dir que s 'han complert un conjunt de 
requisits per vendre aquest projecte adequadament per 
la seva qualitat i interès. Alguns d'aquests requisits són 
purament formals, és a dir, consten damunt els papers 
oficials però no estan treballats ni se sap com es 
resoldran sobre el terreny. Ja l'any 1998 s'utilitzà la 
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documentació de la comunitat de regants de Canyamel 
per elaborar aquest projecte i ara s'ha recuperat de bell 
nou. 

La meitat del pressupost europeu es destina a 
agricultura, però el90% de la despesa de la Unió Europea 
no està documentada correctament i, allò que és pitjor, 
gran part de les infraccions les cometen els governs dels 
estats membres. Sembla que consideren els doblers 
europeus com uns regals que es poden malgastar. On són 
els estudis previs a la redacció del projecte? Quines són 
les garanties que ofereix 1' administració que avalin el bon 
funcionament del projecte? 

Els pocs membres de la comunitat de regants que 
encara mantenim una certa activitat o no hem perdut 
l'interès per l'agricultura necessitam esbrinar els pros i 
contres del projecte per prendre una decisió fonamentada. 
De tota manera, partim d'uns punts prou clars: 

Primerament, en la situació actual, la comunitat 
de regants no està en condicions d'assumir el manteniment 
de les instal·lacions previstes pel rec ni el cost de 
subministrament de 1' aigua depurada. 

En segon lloc, creim que la reutilització de les 
aigües és una qüestió de tots els habitants del municipi, ja 
que segons el tipus de projecte que es redacti hi haurà 
més o menys beneficiaris. Abans els horts es concentraven 
a un costat i a l'altre del torrent, perquè era l'únic indret 
del municipi on corria 1' aigua quasi tot 1' any. Actualment, 
els hortets familiars o jardins estan repartits per tot el 
municipi. 

Aquest projecte té data de caducitat: el mes 
d'abril del 2004. Si llavors no s'ha pogut elaborar un 
projecte assumible per 1' administració i els regants aquest 
segurament es retirarà ja definitivament. 

No hi ha dubte que tard o d'hora ens haurem 
d'enfrontar amb la necessitat de reutilitzar, parcialment 
o totalment, les aigües depurades. 

Josep Terrassa 

LES DIOXINES DELS FUMERALS 
DE SON REUS SÓN 

PERJUDICIALS PER ALS· SEUS 
PULMONS 

PER QUÈ NO HO HAURÍEM DE DIR ? 
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DE COSTAT i DE PERFIL 

ANDREU 

GUTIERREZ 

LLI TE RAS 

-Què et motivà a dedicar-te a la política 
? 

-En política fa bastants d'anys que hi estic 
ficat, encara que a darrere, per motius de feina. 
Aquest pic, vist que camviàvem pràcticament tota 
la llista, em varen demanar d'estar entre els tres 
primers i em va costar bastant perquè ho vaig 
consultar amb la família, que s'estimava més que 
no hi entràs, però al final ens vàrem decidir, per 
ajudar al partit i a en Pep amb l'experiència que jo 
duia d'aquests anys enrrere en el partit. 

-Quina ha estat la sorpresa més positivn 
amb què t'has trobat a l'Ajuntament? 

-Positives, de moment, en veig molt poques, 
per ventura si fes part de l'equip de govern hi 
estaria més involucrat. No puc dir que tengui 
experiències massa bones. 

-1 el que menys t'ha agradat? 
- En Joan Ferrer és un home que està 

bragat, sap de què va i jo el veig bastant positiu, 
el que passa és que a l'equip que l'acompanya li 
falt, des del meu punt de vista, molta experiència, 
com ens faltaria a tots si hi entràssim per prime
ra vegada. 

-L'experiència d'aquest poc temps a la 
Sala, com la definiries ? 

-De moment moltes promeses fetes i molt 
poques de complides, i ja veurem si es poden 
complir. Tan de bo que sí, sóc el primer que si les 
coses estan ben fetes diré chapeau i les 
recolzaré, ara, les capritxades no em van bé. 

-Com es veu el poble des del balcó 
de la Sala? 

-El poble des de dalt es veu molt distint. De 
vegades, des de dalt, les coses es veuen menys, 
dus com una bena davant els ulls, per ventura 
miram massa amunt i hauríem de mirar més 
a baix. 

Quan arribes a l'Ajuntament hi ha moltes 
coses a fer i per aprendre; de defora és més fàcil 
que de dedins. Veig que és molt més difícil veure 
les coses des de la cadira que des del pati de 
butaques. 

-Al final del mandat, què és el que més 
t'agradaria haver conseguit ? 

-M'agradaria molt que es pogués dur a terme 
la sala multiusos de Cala Rajada, que és molt 
necessària. Cala Rajada està abandonada de la 
mà de Déu, hi ha molta gent que no té vehicle i 
les combinacions són molt xereques. Aconseguir 
un Ajuntament nou, encara que pareix que l'equip 
actual no està per la labor, crec que és molt 
necessari perquè és molt petit, no hi cap la gent. 
I millorar l'assistència sanitària, que té moltes 
deficiències. 

-Què en penses del fenomen Carod 
Rovira? 

-Dins Catalunya no m'hi he ficat massa, no 
sé si acabarà com el rosari de l'aurora ... Aquest 
home té la clau i la fa servir, possiblement vagi 
bé aquest pacte perquè han aconseguit formar 
una majoria. Possiblement el pacte que hi ha a 
Capdepera pugui anar bè, però jo no l'acab de 
veure efectiu perquè sense majoria sempre vas 
a expenses dels altres. 
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"A MAYOR OREJA, MENOR CEREBRO" 

CAPÍTOL II 
Això va malament i empitjora 

"No hi ha dictaduran més còmoda 
que aquella que s 'assenta sobre ba
ses democràtiques: la qual cosa, ja 
dic, no requereix només majories 
absolutes, sina també un component 
molt notori de pocavergonyeria" 

Guillem Frontera 

En un país normal, amb uns polítics normals amb 
un cert pedigrí democràtic, escriure un article mensual 
denunciant les barrabassades d'un sol partit, el neofeixista 
PP, seria quasi impossible. Però en un país amb un partit 
dominat per un temor reverencial que impedeix qualsevol 
dissidència , amb una sola veu i, per tant , amb una sola 
consciència, la del caudillín Aznar, un article com aquest 
cada mes es queda curt. Aquest senyor fa servir la 
tkmu~ràda així ~Uill li uuua la gana. Eu llUill UI.: la llil.J~.:tlal 
ens furta benestar i en nom de la seguretat ens arrabassa 
llibertats. Un botó per mostra és la reforma del codi penal 
anunciada pel govern de Madrid només per poder 
empresonar el Sr. Ibarretxe si convova un referèndum a 
Euskadi. Ni el mes al·lucinat i delirant Martínez, el fac ha, 
s'hauria pogut imaginar que això pogués passar. Aquesta 
mesura involucionista i regressiva és un cop molt fort, quasi 
mortal, a la democràcia. És la major agressió neofeixista 
contra l'estat social i democràtic de dret després del 23-F. 
Amb aquesta legislació tan repressiva, regressiva i 
precostitucional, l'Estat Espanyol se situa a l'alçada de 
països amb una democràcia de molt baixa intensitat com 
poden ser Turquia o Rumania. Però la barra del Sr. Aznar 
no te límits i posats a desacreditar tot el que faci olor a basc 
va arribar insinuar que els morts espanyols a l'Iraq 
defensaven Espanya contra el terrorisme i contra els que li 
donen suport, afegint-hi una clara al·lusió al pla Ibarretxe. 
La dignitat del president espanyol ha arribat a nivells tan 
baixos que s 'ha servit de la mort dels set agents espanyols 
per legitimar el seu autoritarisme radical en qüestions 
nacionals i la seva submissió sense condicions al senyor 
Bush. Ès incapaç de reconèixer les seves equivocacions, 
actua com un vertaderfurecito, com bé diuen per Cuba. Ell 
i el seu partit són uns prepotents, uns arrogants i sovint uns 
mentiders. 

Alhora que escric aquest article ja es coneix al 
nou president de la Generalitat de Catalunya, el Sr. 
Maragall. Molta tinta s 'ha vessat als diaris 
ultraconservadors de Madrid sobre el tema català. 
Polítics eminents i no tan eminents, bisbes, presidents 
autonòmics i tota la pintoresca fauna d'opinadors 
madrilenystes hi han dit la seva, han recomanat 
moderació, sensatesa, equilibri i inclús han passat 
directament a les amenaçes a l'estil de "no consentirem 
que ... ", "quan es posa en perill la unitat de la pàtria .. . ", 
"ara tenim dos problemes en comptes d'un ... " i moltes 
altres bestieses per 1' estil. Però a mi em costa creure 
que dins la seva dilatada experiència política encara no 
hagin pogut assumir el mes elemental dels principis 
democràtics: el respecte al dictat de les urnes. Principi 
sagrat que, els agradi o no, hauran d'acceptar amb molta 
prudència i moderació, perquè 1 'únic perill real que hi ha 
és saltar-se les urnes a la torera. Així que: vius i orelles 
dretes, peperos. 

A ca nostra les coses no milloren, respecte de 
Madrid. Aquest pacte de poder i retrocés -neofeixistes 
p~.:p~.:rus i UM- 4u~.: ws desgoverna ens ha fet posar les 
piles i ens fa estar a I 'aguait en tot moment. Avui mateix, 
1 O de desembre, partesc cap a Ciutat per prendre part a 
les set de l'horabaixa a una concentració contra el 
tancament de Somràdio, el mes passat a Costitx, la 
setmana passada a Sineu, la vinent tal vegada a Calvià, 
Alfàbia, Sant Jordi, Campanet, parc de Llevant. .. Així 
que, ben segur, ens haurem de passar els quatre anys de 
protesta en protesta. Hem passat de la nit al dia, de la 
claredat a les tenebres, de I' esperança al desencís. El 
neoliberalisme salvatje i desacomplexat del PP i els seus 
còmplices d'UM ens trasporta a una idea de progrés 
basada en la insostenebilitat i el desenvolupisme ferotges: 
derogació de l' ecotaxa, nou pla de carreteres, reforma 
de les nous directrius territorials, retallada quasi fins a la 
supressió del parc de Llevant i nou model audiovisual, 
entre d'altres. 

Em sembla mentida que un partit -UM- que 
s'autodefineix com a nacionalista de centre i que va 
governar la legislatura anterior amb I' esquerra i els seus 
companys nacionalistes del PSM, pugui ara anar del 
bracet amb els neofeixistes i donar suport i, sobretot, 
consentir algunes de les agressions més salvatges que 
es recorden al nostre territori i a la nostra cultura. Com 
pot donar suport a la política cultural i al model audiovisul 
del PP que ens aporta la "reestructuracio" de ràdio Jove, 
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la incorporació del castellà a la televisió de Calvià 
(presumpte embrió de la TV autonòmica), el retall d'ajudes 
a les publicacions en català, la davallada del pressuposts 
dels nostres museus, arxius i biblioteques, el retrocés del 
coneixement de català als funcionaris i la liquidació sense 
cap alternativa de Somràdio, una ràdio íntegrament en 
català i difusora de la música creada a les nostres illes, 
amb molt bona audiència i una excel·lent crítica per la 
seva programació musical, cultural i d'informació general? 
Senyors del PP i UM, Somràdio no és una despesa sinó 
una inversió, Somràdio no fou una decisió política sinó 
una necessitat: és una necessitat! És un insult que el 
conseller de cultura, Sr. Fiol, digui que ens estalviam 
120.000 euros amb el tancament de Somràdio i després 
es gastin 6 milions en un equip ciclista o 4,4 en la compra 
de Costa Nord del senyor Douglas. Per cert, parlant de 
la compra de Costa Nord: hi pot haver qualque persona, 
empresari turístic o polític amb dos dits de seny que es 
cregui que fer de Douglas un ninot de fira i fer-lo sortir un 
dia o dos als mitjans de comunicació tindrà un efecte positiu 
sobre la demanda turística? No importa ser molt llests per 
veure que hi ha una desproporció abismal entre el cost de 
l'operació i l'efecte promociona! que es pretén. L'únic 
que hauran fet haurà estat subvencionar la fugida de 
Douglas de Mallorca amb els diners de tots. Douglas 
encara deu riure desde les Bermudes. El "pelotazo" està 
servit. 

Jo linc els meus dubtes que Espanya pugui 
aguantar una altra majoria absoluta dels neofeixistes del 
PP, per tant, cal fer una reflexió seriosa i el pròxim més 
de març fer-los fora del govern de Madrid. Seria un bon 
començament per a rebaixar les pretensions i els fums 
dels neofeixistes illencs, perqué si no és així tot continuarà 
anant malament i empitjorant. 

Felip Esteva Castro 

EN COS DE CAMISA 

Els morts de la guerra d'Iraq 

m'entristeixen. 

M'hi solidaritzo demanant 

la tornada de la tropa. 
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800 aniversari de 
Said ibn Hakam 

Menorca celebrarà, l'any que ve, el 
800è aniversari del naixement de Said ibn 
Hakam, 1 'autèntic artífex del tractat de 
Capdepera. L'estat islàmic independent de 
Menorca sota el govern de Hakam, el rais 
menorquí que va protagonitzar una de les 
etapes més interessants i, alhora, 
desconegudes de la història de Menorca serà 
l'eix del congrés historicoarqueològic sobre la 
Menorca musulmana que tindrà lloc el proper 
any a Ciutadella. 

La Societat Arqueològica Martí i Bella, 
integrada dins el Cercle Artístic de Ciutadella, 
vol recuperar la memòria del personatge, la 
seva importància literària i cultural i el moment 
històric que va viure. 

Amb aquest motiu portarà a la ciutat tot 
un seguit d'autoritats destacades en el camp 
de la cultura i de la història d' Al-Andalus de 
tot Europa. Al mateix temps, es prepara una 
exposició arqueològica sobre 1' època, que 
recollirà el llegal més imporlant al costat dc les 
nflrreres restes trobades com a resultat de les 
excavacions de la Ciutadella antiga. 

Personatge extraordinari del seu temps, 
creador d'una veritable cort literària, important 
mecenes i notable bibliòfil, Said ibn Hakam 
(1204-1282) va ser el gran inspirador del 
tractat de Capdepera de 1231, pel qual el rei 
Jaume I el Conqueridor va atorgar a Menorca 
una àmplia autonomia política a canvi del 
pagament anual d'un tribut. Sota el seu 
govern, l'illa va esdevenir un estat islàmic 
independent, estructurat al voltant d'una es
tricta observança islàmica, com a aparell esta
tal que residia a Ciutadella: un consell de 
govern constituït per ministres, secretaris i 
representants de grups clànics i tribals 
assentats en alqueries i rafals, així com un 
petit exèrcit mercenari. 

Carles Marquès. 
publicat a la revista El temps 

na de 28 novembre 2003 
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Del TABÚ del SEXE al TABU que AMAGA la MORT 

Sovint res amagam ara a la curiositat dels infants 
excepte el sofriment i la mort. 

El tabú del sexe ha deixat pas al tabú de la mort i del 
sofriment. 

Fa anys els adults no sabien com parlar del sexe amb 
els infants, ni gosaven ser vistos nus pels petits. "Son molt 
petits" sentenciàveu, "No ho entendrien" justicaven. Els 
educaven amb un "Tapa't, que hi ha gent" o el clàssic "No 
toquis". I si alguna vegada els infants gosaven preguntar els 
trobàvem inoportuns o prematurs. 

Tant oscurantisme conduía a confusions tant grolleres 
com creure que parlar del cos era parlar del sexe, que la 
comunicació corporal era erotisme, que l'atenció a les 
necessitats afectives podia conduir a obsessions sexuals, ... 

En aquell contexte molts decídien comdemnar la 
temàtica, amagar-la a la curiositat i afany de coneixement 
dels infants. 

Era difícil parlar-n'hi perque era difícil pensar-hi. 
No teníem ni lleguatge per pensar-hi. Alguns, J,Tiolts, 
amenaçaven: "Pensar-hi és un risc", 

Els temps van canviar. (Els temps van canviar 
perque entre molts el vam fer canviar) 

Els mestres, les mares i els pares van haver de 
recòrrer a cursos i lectures per saber "còm i quan parlar-ne" 

Ara no sols els permetem parlar-ne amb naturalitat 
sinó que si no s'interessen som noltros mateixos que els 
provocam la curiositat. Compartir la banyera ha esdevingut 
senyal d'afecte entranyable. Fins i tot els contes dels més 
petits mostren nus i parlen de la gestació i el naixement 

A totes les trobades i a tots els manuals es parla amb 
naturalitat del cos, sense ignorar cap racó. I tothom insisteix 
en la riquesa que aporten les carícies. Ningú ja nega còm les 
tendreses afectives son un bon adob per enfortir el 
desenvoluapment de l'anima. 

Ai las! Tantmateix ... la mort resta amagada. 
Hem passat del tabú que amagava i negava el sexe 

al tabú que amaga i nega la mort i el sofriment. 
Tomam adir". "Sonmoltpetits", "No ho entendrien". 

Els educam amb un "Els infants mllor que no ho vegin". 
El tabú del sexe va incitar a un vocabulari creatiu (sa 

tita, sa coeta, .. sa cul eta). El tabú de la mort s'estalona també 
en un vocabulari que creim endolceix els fets "se n'ha anat", 
"s'ha adormit", "ha traspassat", "és al cel", ... 

No sabem què fer amb la mort. Ni còm rallar-ne 

De la por al sexe hem passat a la por a la mort. 
La mort fa tanta por que sovint ens desorientam. 

Llavors convertim la mort en una gran mentida: mentre 
d'una banda els infants mai havien vist tantes morts com 
ara i de l'altra mai n'havíem parlat tant poc amb ells. 

N ornés alguns agoserats gosen parlar de la mort 
dels altres, sobretot de la mort dels pobres: de la mort dels 
de les pateres, i dels de la guerra. Mai de la pròia mort 
o de la dels més pròxims 

Entendre la mort, entendre la vida 
Aquest tabú és tan gros que s' esten i prohibeix 

parlar del sofriment i sobretot del fracàs. 
Només existeixen els que trionfen. I només es 

pot parlar de l'èxit. 
Llavors quan algú té dificultats o no li surt com 

havia desitjat... llavors es sent culpable o cerca qui en té 
la culpa. 

El tabú de la mort és només una part, però, d'un 
tabú molt més gran: la inmensa dificultat per pensar i per 
parlar de que res que té a veure amb noltros és definitiu 
ni segur ni del tot cert. 

La humanitat pren consciència de la seva 
fragilitat en forma de consciència de vulnerabilitat, de 
incertesa i desconcert 

Vulnerabilitat de les condicions que 
permeten la seva vida. 

Incertesa de les conviccions, Incertesa davant 
la tècnologia que havíem viscut com garantia 
d'alliberament de la humanitat i ara intuïm com factor de 
risc (manipulacion genetica, energies nuclears, control 
sobre els individuus, .. ) 

Desconcert respecta a quins interrogants i 
problemes son prioritaris, desconcert respecte a quines 
eines son les precises per afrontar-los, desconcert inclús 
de la possibilitat real d'afrontar les problemàtiques 

Possiblement la dificultat per pensar en el 
destí de tots plegats té a veure amb la dificultat de 
pensar i entendre què és viure. 

V.A.S. 
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250 (+1) 
Temps feia que no teclejava l'ordinador per embrutar din a quatres per a la Revista 

més popular, i no per falta de ganes, que ho suspirava dia i nit, sinó que altres 
assumptes m'ocupaven el temps i tampoc hi havia cap efemèride d'upa que servís 
d'ocasió per a fer safareig. 

Gràcies a Cap Vermell he pogut fer públiques les meves dèries, i aquesta és 
l'única alabança que faré de la Revista. El lector que vulgui veure magnificada la seva 
intel·ligència pel sol fet de ser subscriptor, sàpiga que en aquest mateix número 
apareixen glosses panglossianes abastament. Adèu. 

Les sèries estadístiques confirmen que, després de 250 aparicions, Cap Vermell 
és la primera en errors tipogràfics, vídues i desastroses alineacions; diguem que 
singularitzen la línia editorial de la Revista, en què l'única diferència entre la seva 
estrena i avui és que els que la fan tenen 23 anys més. 

Amb tot, el futur, sempre incert i escàpol, el tenim assegurat pel mateix pas del 
temps que la convertirà en la revista dels vells, augmentada amb l'oportuna subvenció 
municipal. Una roca ferma enmig de l'embravida mar oceana, siguem poètics, és la 
metafora definitòria i definitiva, en fi. 

En una ocasió, una persona a qui mantendré en l'anonimat, em va fer el següent 
punyent comentari: «Després de molts d'anys d'intentar treure una Revista, ara aquets 
al. lots volen comandar des de la Sala». És el més intel·ligent que he sentit mai sobre 
Cap Vermell. 

En tot cas, «La Previsora, Cia. d'Assegurances»- o és que per ventura no sabem 
el que durà escrit el mes vinent, i l'altre i l'altre número?- és ferma (em sembla que 
això ja ho he escrit) i inassequible al descoratjament, i no derivarà, ni tant així, del 
rumb doctament traçat. 

Dos homes casts, com passà a Sodoma i Gomorra (la sodomia sé el què és, de 
la gomorria encara ningú me n'ha fet cinc cèntims) donen lluentor a les planes mal 
garbades de la Revista; la seva sola presència l'acredita i exculpa, dels bal-buceigs 
incoherents i del raucar de granota, els cagatintes. 

La sublimació literària de la realitat, moltes vegades la més fosca i terrible, feta 
per Joan Rai, el seu retrat, impossible per a una polaroid, de la història més íntima del 
nostre poble ens permet entendre la intrahistòria, copsar els subtils engranatges que, 
devegades, ens converteixen en feres. 

L'altra, recopilant materials, encara que sia des de l'òptica dels guanyadors, els 
progressistes, va posant carn i ossos a les intimitats que ens conta el primer. Aquesta 
paciència d'en Pep de Na Maians per a, més a més, descubrir-nos la més nostra de les 
històries no la hi agrairem mai prou. 

Ànim ! Ja queda menys per cobrar la pensió. 

/llucià rinyon/ 

S S 
. ( ( Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

11 n 11111 n t I I d CI Magallanes, 22 (davant Correus~ 
1,\1 tJ F ~L\1 "1/ ru~tes ~ ver u res Tel. 971819203 Cala Rajada 
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GUILLEM OTS 
F0303 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 
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9 

10 

HORITZONTALS: 1. Vull que aquest em dugui les juguetes. Una de les companyies aèries amb què, millor 
o pitjor, podem viatjar. 2. Incomunicacions. 3. El que sol fer una lloca. Caixa de cadàver. 4. Perilloses. Arbre que 
ens dóna bona ombra a l'estiu. 5 . .Fetes servir. Ni fred ni calent. 6. Consonant. Amb un poal en podràs treure aigua. 
7. Idioma que es parla no molt enfora. Menyspreable, mesquí. Consonant. 8. Sorpresa! Caminà cup ullà. Aquest 
home comanda. 9. Afegir aquest element a una substància. 10. Enganyador, home de males arts. Obri-la i veurem 
la perla, i no de les de Manacor. 

VERTICALS: 1. Qui la té foradada gasta molt. Posa-te'l pel cap, que és on es du. 2. Un picapedrer sense 
aquestes ha d'estar mans plegades. Quan va arribar? 3. Caragols sense closca. Qui ha estat? 4. Abandonarà, es 
rendirà davant un esforç. 5. Els anglesos prenen mida amb aquestes. Vols un toc? 6. Arbre que pareix de plata. 
Planta condiment de cuina. 7. Qui són aquests parents que han vengut? En geologia, període major que una era. 
Està. 8. Per anomenar una dona. Escollint. 9. Donen una pallissa. Mira cap a llevant i veuràs la immensitat. 10. 
Aquesta coHoca la càrrega dels barcos 

~ ~~ 
' ' 

CR'N CliNTO 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

DE COMPANYIA-

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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Serem Ràdio 
Davant la decisió del Govern de les /lles Balears, 

anunciada pel conseller d'Educació i Cultura, de tancar 
l'emissora Som ràdio, les persones adherides a la plataforma 
Som i Serem manifestam que: 

1. D'ençà que es va crear, Somràdio ha tingut un paper 
fonamental com a plataforma de promoció d'autors i intèrprets 
de les liles Balears, de tots els estils i gèneres, i ha estat una 
eina clau en la difusió de la música feta en la nostra llengua. 
Així mateix, ha acomplert amb professionalitat i rigor les 
tasques informatives pròpies d'un mitjà de comunicació públic 
i s'ha convertit en un referent per a molts de ciutadans de les 
Balears, amb uns índexs d'audiència que en alguns moments 
han fregat els 20.000 oients. Si s'arriba a consumar el 
tancament de l'emissora, no només desapareixerà l'únic miljà 
radiofònic que emet en llengua catalana per al conjunt de les 
Balears, sinó que, a més, els creadors musicals de les nostres 
illes ho tindran molt més difícil per fer arribar el seu producte a 
la societat. Aquesta situació perjudicarà tots els elements 
vinculats a la indústria discogràfica de les Balears: autors, 
intèrprets, estudis d'enregistrament, etc. I també la producció 
cultural en general, atès que Somràdio fa promoció de totes 
les manifestacions artístiques i culturals a través d'entrevistes, 
convocatòries( exposicions, representacions teatrals, 
cinema .. . ),espais monogràfics ... 

2. El fet que Somràdio emeti sense la cobertura legal 
adequada no en justifica el tancament. L'adopció d'una mesura 
tan dràstica només s'entendria en el cas que Somràdio 
suposàs una competència deslleial per a les emissores 
comercials; no és el cas, però, ja que Som ràdio només emet 

Avt+o Escola 

CAPDEPERA 

VIA )lJAN CARLOS I: 139 · CALA RAJADA - CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53-971 56 32 60 · Móvil : 629 62 31 54 

(FRENTE GASOL!NEAA) 
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publicitat institucional. D'altra banda, la justificació del 
tancament per raons legals topa amb la legislació en matèria 
lingüística, d'acord amb la qual el Govern hauria de mantenir 
l'emissora en funcionament. Tancant Somràdio, l'Executiu 
incompliria, entre d'altres, els articles 3, 13 i 14 de l'Estatut 
d'autonomia i els articles 2, 4, 27, 29 i 31 de la Llei 3/1986, de 
normalització lingüística a les Illes Balears. Un Govern que 
assumís plenament els seus deures legals en matèria 
lingüística, en lloc de tancar Somràdio, hauria de fer les 
gestions necessàries davant el Govern espanyol per 
solucionar els problemes de cobertura legal de l'emissora. 

3. L'argument que amb el tancament de Som ràdio el 
Govern estalviarà 151.000 eu ros es converteix en un insult a 
la intel·ligència i a la dignitat de la ciutadania si tenim en 
compte que el mateix Govem que esgrimeix aquest argument 
té previst, per exemple, invertir 1 ,4 milions en la delegació 
territorial de RTVE, 4 milions en l'adquisició de Costa Nord i 6 
milions en un equip ciclista. 

4. El tancament de Somràdio suposarà 
l'acomiadament dels més de deu professionals que hi fan 
feina com a redactors, locutors o tècnics. La destrucció que fa 
el Govern dels llocs de feina d'aquestes persones resulta 
difícilment justificable si es té en compte que l'executiu inverteix 
importants quantitats de doblers en mitjans de comunicació 
aliens a l'Administració autonòmica i que ja es financen a 
través dels pressuposts de l'Estat. 

5. En un estat modern i pretesament democràtic, la 
societat civil no pot consentir les dues fases de censura que 
ha aplicat el Govern sobre Somràdio: primer prohibint cançons 
i suprimint o modificant notícies, i llavors directament tancant 
l'emissora. 

Per tot això us convidam, com a particulars o entitats, 
a afegir-vos a les nostres reivindicacions signant aquest 
manifest. · 

Atentament, Plataforama som i serem ràdio 



imatges 

Que els nostres carrers no estam tot el net 
que hauríem d'estar, ja ho hem repetit una i mil 
vegades, però segueixen més o manco com 

t:$Míii.;.;:~!!'.:--".:......_....:::_::s-. _ ___:::_,;.__...........l sempre. Però no només és la zona urbana la que 
acumula brutor, una passejada pels nostres 

boscos i sovint trobam imatges tan poc edificants com aquesta. Evidentment qui té 
major responsabilitat és l'irresponsable i incívic ciutadà (o ciutadana), que ha llançat 
les escombraries i enderrocs en mig del pinar. Però ja que l'Ajuntament no té capacitat 
per impedir que aquests mals veïns no malmetin el nostre medi naural, hauría de retirar
los més aviat que ràpid. Fan nosa, massa temps que fan nosa .. . per tot arreu. 

L'Ajuntament de Capdepera a través deia regidoria 
d'Educació ha fet entrega d'una sèrie d'exemplars de 

la Constitució espanyola als centres educatius del 
municipi, aproximadaments'haentregatun centenar 

d'exemplars per centre. 

La iniciativa parteix de la celebració del25è aniversari 

del text constitucional celebrat aquest cap de setmana passat. 

Cal dir que als centres de primària se'ls ha entregat 

una edició de la Constitució adaptada a l'edat dels nins en for

ma de conte i a l'lES s'ha entregat una rèplica de la constitució 

original. El regidor de Cultura, Mateu Melis ha estat 1 'encarregat 

de fer 1 'entrega al director de cada un dels centres. 
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TRONS • 
1 LLAMPS (I) 

Mallorca, 30 de novembre de 2003 

EN MATAS VA FORA CORDA 
En Jaume Matas, l'any 1999 va perdre el govern. Ara 

sembla que vol repetir semblant gesta i no ha trobat millor 
estratègia que posar tot Mallorca en peu de guerra i obrir mils 
fronts de lluita: el projecte d'autovia Inca-Manacor ha alçurat el 
Pla; l'autovia Inca-Alcúdia ha aixecat el nord; el desdoblament 
Palma - Manacor ha provocat nirvis a tots els restaurants, 
indústries, teuleres i negocis (Binicomprat, Can Guardiola, Cal 
Dimoni, Munper, Ses Canyes, S 'Hostal des Pla, CanJuanito, Cas 
Carboner, Es Quatre Vents, Sa Punta de Son Gual, Es Cantó ... ) 
instal.lats al llarg de la carretera, etc. Per si ja non 'hi hagués prou, 
a tot això s'hi ha de sumar el segon cinturó, l'autopista de 
Llucmajor, l' esponjament de S'Arenal a més de la guerra decla
rada que ha emprès contra la llengua dels mallorquins. La malaltia 
de Jaume Matas té un nom: revenja, arrogància i prepotència. 
Com que no s'esperava guanyar de cap de les maneres, ara va 
fora corda com el cavall d' Atil.la i no vol deixar res per verd. Bé, 
a dir veritat, com més afuat i passat de r.p.m. vagi en Matas, molt 

Gabriel Cañellas afegia a continuació:sa solució és, primer, fer es 
segon cinturó de Palma, i segon, no deixar passar cap autocar 
d'Inca a Manacor. És a dir, s'autopista per a es turismes, en canvi, 
sa carretera de Manacor més bé una ruta turística per ats autocars 
i així no importaria duplicar can Guardiola i tants d'altres llocs, 
fàbriques i restaurants que ja hi ha a sa caretera. 

S'HA TORNATBOJAMA.ANTÒNIAMUNAR? 

Com acabam de veure, Gabriel Cañellas ho tenia claríssim: 
o una cosa o l'altra, però mai les dues a la vegada. O autopista 
Inca- Manacor o autopista Palma- Manacor. Una excloïa I' altra. 
I posats a triar, del mal el més petit. Cañellas s'inclinava per l'opció 
Inca - Manacor perquè tenia un cost social, econòmic, polític i 
ecològic menor. Ací teniu la diferència entre un polític 'populista' 
de la vella escola com I' Amo en Biel, i un polític fred i tecnòcrata 
que viu en una gatera permanent d'arrogància i prepotència com 
Jaume Matas. Continuant amb Gabriel Cañellas i sense deixar el 
llibre esmentat, a les pàgs 355-356, quan li pregunt que intenti 
definir el seu 'populisme', amolla: Entenc que hi ha dues maneres 
de fer política. Una, aquella de fer plànols: tota comunitat necessita 
que hi hagi setanta-dos hospitals, quaranta-dues autopistes que 

millor. Més via farà a fotre un esclat -------------------- , siguin com més rectes millor, i no 
sé què i no sé quants més. Si 
segueixes aquesta línia, t'oblides 
del que sent i vol sa gent i t'ajustes 
11l plà.nol. Són un poc ses formes 
des polítcs actuals que segueixen 
el que diuen es manuals i ets 
ordinadors. I una altra manera de 
fer que es demanar a sa gent: 'I 
vostè què s'estima més? I es poble, 
què vol? Que es poble està més 
interessat en sa part sanitària que 
en ses carreteres, idò com que fer 
política és triar prioritats, facem sa 

merder. Perquè, encara que a na Munar 
no li agradi gens sentir-ho, a Mallon;a 
i aMen orca, a les últimes eleccions va 
guanyar la majoria social que donava 
suport al Pacte i que està farta de la 
massificació i de la degradació de la 

qualitat de vida dels mallorquins. 

AUTOPISTA INCA -
MANACOR 

Per cert, ja que hem parlat 
de l'autovia Inca- Manacor. Durant 
els últims mesos s'ha recordat 
reiteradament damunt les planes dels 
diaris que Gabriel Cañellas ja va 
avançar aquesta idea al llibre Conver
sa amb Gabriel Cañellas. L'amo en Biel 

MALLORCA PLORA 
UAGRIMES DE CIMENT 
u.AGRIMES D'ASFAlT 

LlAGRIMES 01MPOTÈNCIA 
UAGRIMES DE RAaiA .. 

PROU ~~':.~~~~fs~~: c':~~~P~u=~RES, prioritat que li agrada més a sa gent. 
PROU, PROU, PROU I Això és es populisme segons jo. 

AuTovIA NO I 
Com veís, una lliçó magistral que la 
primera persona de Mallorca que 

' 1 l'hauria d'aprendre és la batlessa de 
(Lleonard Muntaner Editor, Palma - - - ----------------_J Costitx i presidenta del CIM, Ma 
2003), i del qual jo en som l'autor. A la pàg. 198, l'expresident Antònia Munar. Perquè, que en Jaume Matas és una persona 
afirma: jo encara pens que s'autopista hauria de venir per aquí freda i distant i que, per molta rialla Profidén que hi posa, no pot 
i així ens evitaríem fer-ne una de nova. Fer sa tercera via fins a amagar que el disgusta el contacte amb la gent; a això ja ho sabíem. 
Inca que no ha de consumir ni un metre més de territori. A dins De fet, Jaume Matas ja no va a cap Fira de Mallorca perquè d'ençà 
s'espai des quatre carrils i es centre, igual com han fet a sa Via que va ser ministre a Madrid, ara els mallorquins li fan oi. El que no 
de Cintura, hi cap es tercer carril. No s'ha d'expropiar res. A sabíem, però, és que na Munar no escoltàs el que diu, el que 
Inca, desdoblar fins a Manacor no du cap problema perquè no pensa i el que sent la gent de Costitx, la seva gent, la gent que des 
passa per dins cap poble. I arribaríem fins a s'entrada de de 1979li ha fet confiança i l'ha feta batlessa. Però, de què va Ma 
Manacor. Quin problema hi ha? Idò que a s'entrada de Palma se Antònia Munar? És que s'ha tomat boja? Quin estrany beuratge 
formaria un embós. Fins aquí és el que han reproduït els diaris i o pòcima enverinada li ha fet beure en Matas? O és que Munar ja 
alguns comentaristes polítics. El que no han dit, però, és el que ha tirat la tovallola i ja se'n fot dels seus votants, del mort i de qui 



opinió 

el vetla? Un polític, qualsevol polític, té l'obligació de defensar a 
mort els interessos dels seus _votants, que per això el voten. Ma 
Antònia Munar, d'ençà les últimes eleccions, en lloc de defensar 
les persones que l'han votada a Costitx, Sineu, Petra, Ariany, 
Inca i Llubí, es dedica a apedregar-los i a afuar-los la Guàrdia Civil 
perquè els posin multes milionàries. Després de tot, ara s'entén 
que UM hagi avançat a finals del 2003 el seu proper congrés. 
Amb la seva actitud, absolutament indigerible per als propis 
afiliats d'UM, sobre l'autopista Inca- Manacor, Munar no 
arrabassarà ni un sol vot al PP, ans al contrari: milers de votants 
que tenia esperen morts d'ànsia les properes eleccions generals 
de 2004 pertreure's l'espina i passar comptes amb ella. 

EL PP I EL MUNDO VOLEN UN BISBE 
FORASTER PER A MALLORCA 

Me voleu dir què pestes hi pintava en Matas l'altre dia 
-diumenge, 9 de novembre- al Vaticà celebrant la beatificació de 
dos forasters; per a ser més exactes, àe la salmantina Bonifacia 
Rodríguez Castro i de l'andalús, Juan Nepomuceno Zegrí? Doncs 
I' expedició de Matas al Vaticà tenia un motiu ocult: pressionar les 
altes instàncies de l'església catòlica per aconseguir que Balears 
tengui un nou bisbe foraster. El pla d'extermini dissenyat pel PP 
des de Madrid passa per empestar Mallorca de 'Ferias de Abril' 
andaluses, disparar el sostre de població a dos milions 
d'habitants, tornar a prohibir la llengua i la cultura dels 
mallorquins, clausurar els mitjans de comunicació en català com 
Som Ràdio, tomar a imposar l'espanyol als Premis Ciutat de Pal
ma i, evidentment, neutralitzar l'ampli sector nacionalista del 
clergat indígena. Recordem que Franco, a mena d'escarment, va 
fer afusellar un capellà, en Jeroni Poquet de Llubí. I el va fer 
assassinar no per capellà evidentment sinó per la seva condició 
de mallorquí que defensava el seu poble i la seva llengua. Per 
cert, relacionat amb el tema del bisbe recoman la lectura l'article 
del jesuïta Nicolau Pons publicat a la revista Lluc núms. 833-834 
titulat Dels seixanta-tres bisbes que han tingut Mallorca, només 
dotze han estat mallorquins (un 19'08%) i subtitulat Fa 56 anys 
que no hi ha a Mallorca cap bisbe mallorquí. Què us sembla? El 
darrer bisbe de Mallorca que fou mallorquí fou Josep Miralles i 
ho va ser des de 1930 fins a 1947. De llavors ençà no n'hi ha 
hagut d'altre amb la qual cosa resulta que aquesta estadística se 
sembla molt a la dels governadors civils del franquisme, la totalitat 
dels quals varen ser forasters. Per trobar un delegat del govern 
nascut a Mallorca va ser necessari esperar fins a 1989, amb el 
nomenament de Gerard Garcia Franco. Si tenim en compte la 
campanya d'agitació probisbe foraster realitzada entre el4 i el9 
d'octubre pel diari de Madrid, El Mundo, i les intrigues de Matas 
al Vaticà, és d'esperar que Mallorca s'hagi d'empassar un nou 
bisbe foraster que vendrà a les colònies com qui va a evangelitzar 
indígenes a les estepes de 1 'Àfrica central o a les selves de 
1 'Amazones. La campanya d'El Mundo va consistir bàsicament 
amb una enquesta manipulada sota el títol ¿De dónde le gustaría 
que fuera el futuro Obispo de Mallorca? i amb una oferta de 
quatre respostes possibles: Mallorquín, Valenciano, Catahín o 
De otra región española. La campanya va culminar dia 9 d'octubre 
i va comptar amb la publicació d'articles d'un to antimallorquinista 
brutal com el d'Antoni o Alemany, això sí, emboscat rera el 
pseudònim de Padua Vich Morell, i titulat Sobre todo, no 'cata-
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lan' i del qual en reproduïm el fragment següent: Las circunstan
cias concurrentes también desaconsejan un obispo catalan que, 
aunque sea un santo volcado en su función pastoral y 
sacramental, si empre sera convertido, incluso a su pesar, en sím
bolo y banderín de enganche de la catalanidad por los sectores 
minoritari os del catalanismo insular y por la guardia pretoriana 
catalanesca de algunos canónigos y de no pocos curas 
pesemeros. No escapa a ningú que el somni de Jaume Matas i 
del seu altaveu mediàtic, El Mundo, és que Mallorca tomi a tenir 
un bisbe foraster com l'andalús Juan Díaz Guerra. Aquest 
individu, especialista en dret eclesiàstic, gran amic dels Borbons 
i representant davant Roma de la Corona de Castella, va ser 
bisbe de Mallorca entre els anys 1772-1777 i va passar a la història 
per imposar que els sermons de les esglésies fossin en espanyol. 
Però no és això el pitjor d'ell. El pitjor és que destacà per la sèva 
furibunda i fanàtica tasca antilul.lista. Prohibí que els nadons 
indígenes fossin batejats amb el nom del beat Ramon Llull, pro
hibí els símbols lul.lians, el culte i suprimí la causa pia lul.liana, a 
més d'intentar esborrar del calendari totes les festes dedicades 
al beat (Per a més informació, vegeu Rosa Calafat, Sabotatge a la 
llengua catalana, Lleonard Muntaner Editor, Palma 1996). 

Jaume Sastre 

(coNaboració rebuda per correu elèctrònic) 

CITA A CEGES 

«Totes les nacions tenen un dret 
internacional; el tenen fins i tot els 

nord-amèricans que, tot i que 
maltracten els presoners a 

Guantànamo, envien i reben 
embaixades i coneixen drets de la 

guerra i de la pau. El mal radica en 
que el seu dret internacional no està 

fonementat en els vertaders 
principis.» Montesquieu 

Del Esperit de les lleis. Primera 
part. Capital 3. 
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PREMI CAP VERMELL 2003 
CENTRE CULTURAL BANDA DE MÚSICA DE CAP.DEPERA 

Allò que és quotidià, sovint, ens passa 
desapercebut. Ens hi acostumam i els seus contorns 
s'esvaeixen i, a poc poc, acaben per diluir -se dins el nostre 
panorama vital. El fanal del cantó, l'empleat del banc que 
ens atén cada dia, el panorama que s'obre als nostres ulls 
quan ens llevam, el cambrer del bar que ens serveix el 
cafè cada matí... El nostre petit món, l'univers immediat 
que de veritat condiciona la nostra vida, està reblert 
d'elements d'aquesta naturalesa: coses que veim i ens 
acompanyen, persones amb qui parlam, espais que ens 
acullen i que, de tan familiars, sembla que no hi fossin. I, 
amb tot, aquesta constel·lació d'elements sovint molt petits 
i molt modestos, aquestes presències a tocar de mà, són 
les que conformen la part de la galàxia en què ens movem 
i fan que la nostra vida tengui sentit. Són referents que 
hem interioritzat i assumit i sense 
els quals, segurament, ens sentiríem 
una mica perduts. 

Podríem dir que amb el 
. Centre Cultural Banda de Música 
de Capdepera ens passa una cosa 
semblant? És ben probable. 
Dècades i més dècades dc 
presència, centenars de músics i 
innombrables actuacions han anat 
teixint una xarxa de complicitats 
entre els gabellins i "sa Banda". 
Sabem que hi és. És la "nostra" 
Banda, la que ens ofereix concerts 
imprescindibles, o desfila pels 
carrers del poble, o forma noves 
fornades de músics i ajuda a 
mantenir encès el caliu de 1' art en 
el nostre poble ... A vegades la ve im 
i no l'escoltam i a vegades 
l'escoltam sense veure-la. Però 
sabem que hi és. És un dels estels r 
de la nostra constel·lació personal 
i, segurament, si no hi fos, també ens sentiríem una mica 
perduts. 

El problema apareix quan, a força de saber-lo al 
nostre abast, acabam per no donar gens d'importància al 
material en què se sustenta la nostra vida. Fins i tot, podem 
caure en la temptació de creure que les coses es generen 
espontàniament. Però no és així, certament. En el cas 
concret del Centre Cultural Banda de Música hi ha un 
present estable perquè avui, com ahir, i com fa deu anys, 
i com en fa cinquanta, hi ha hagut persones que, en tot 
moment, sense cap més horitzó que el de còntribuir a fer 

un poble més habitable, han dedicat bona part dels millors 
anys de la seva vida a l'activitat musical. Estam parlant 
dels músics, de tots els músics que n'han passat, 
naturalment; però, i molt especialment, estam parlant de 
directors i responsables del funcionament de 1' entitat, 
d'aquells que en cada etapa n'han assumit el compromís. 
Estam parlant d'aquelles persones que han ofert al seu 
poble, amb gran generositat, molt més del que la música 
els ha restituït, més enllà de les íntimes i indefinibles 
satisfaccions que aquesta proporciona als seus devots. 

La Banda ens ha acompanyat a la processó, ens 
ha amenitzat el ball de l'estiu, ens ha ofert el concert 
extraordinari de les festes, ens ha despert el dia del patró, 
ens ha il·luminat el cercavila, ens ha entretingut les carreres 
de cavalls, ens ha engrescat els infants esperant els Reis, 

ens ha fet costat acompanyant els 
difuns al cementeri ... I, a força de 
comptar-hi, acostumats com hi 
estam, a vegades hem acabat per 
no donar importància a la seva 
presència. No hi hem sabut destriar, 
al darrere, les hores d'aprenentatge 
i d'assaig, els sacrificis personals, les 
renúncies... S'ha fet fonedissa, la 
Banda, dins la nostra quotidianitat i 
sovint ens passa desapercebuda, 
com si no hi fos. 

La seva dilatadíssima trajectòria 
-parlam d'agrupacions musicals 
més o menys estables des de 
principis del segle passat - presen
ta el perfil propi d'un camí llargs i 
és un ondulat discórrer per moments 
de tota natura: etapes 
brillantíssimes, impensables per a 
una realitat com la gabellina; etapes 
de transició, sense especial relleu; 
etapes de penúries i angoixes, més 

pròximes a l'extinció que a la supervivència; etapes de 
fort accent popular, amb un alt grau d'implicació en la 
vida col·lectiva; etapes de caire més o menys elitista, amb 
aspiracions artístiques de volada ... i etapes com l'actual, 
d'estabilitat, de realisme, d'assumpció del present com 
marc indefugible que condiciona el nostre quefer, però 
sense oblidar tot allò de positiu que el passat de la institució 
ofereix i que obliga a un afany de superació irrenunciable. 

No podem passar per alt els noms dels mestres 
Pere Antoni Massanet, Antoni Oliver, Bartomeu Mas sanet, 
Enric Pastor, Josep Joaquim Esteve i Joan Ramon Xamena, 
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responsables de dirigir, en les distintes etapes de 1' entitat, 
1' esdevenir artístic d'una agrupació en què ha deixat la 
seva petja i el seu caràcter. Cadascun d'ells a la seva 
manera, han contribuït, al llarg de la història de la Banda, 
a fer-la avançar pels dies i pels anys, fins a un present 
que sol·licita la nostra complicitat i el nostre reconeixement. 

A partir dels vostres suggeriments i vots, hem 
decidit atorgar el Premi Cap Vermell2003 al Centre Cul
tural Banda de Música de Capdepera. En fer-ho així, com 
dèiem més amunt, venim a reconèixer la tasca de tantes 
persones que ens han fet arribar la Banda fins als nostres 
dies, des de les pàgines de lahistòriad'aquestpoble; venim 
a reconèixer, sense excepcions, el treball de tots els qui 
n'han estat responsables; i venim a reconèixer la 
participació, per modesta que hagi estat, de tots i cadascun 
dels músics que al llarg de tants d'any n'han passat i li 
han donat empenta i alè. Però, també, amb aquesta 
distinció volem, d'alguna manera, reconèixer-nos a tots 
nosaltres, els gabellins i els cala-rajaders; tots nosaltres 
hem estat els depositaris d'una tradició musical i d'un 
esperit artístic que han constituït el brou de cultiu indis
pensable per tal que la Banda pogués reeixir i perpetuar -se. 

Tot plegat, un any més, volem creure que el Premi 
Cap Vermell es justifica i respon als seus plantejaments. 
Pretenem valorar l'altruisme i el treball desinteressat, 
l'entrega generosa al poble, l'aportació d'allò millor de 
cadascun de nosaltres al patrimoni col·lectiu. El Centre 
Cultural Banda de Música de Capdepera, al vostre parer 
-i al nostre, també-, constitueix un viu exemple d'aquestes 
virtuts i un digníssim destinatari del guardó. Com sempre 
recordam, el nostre premi assoleix la seva importància no 
per sc, sinó en funció dc la importància de qui el rep. 
Enguany, una vegada més, la nostra modesta recompen
sa es valorarà pel relleu de l'entitat en qui recau: sa Ban
da. Encara que la seva valuosíssima tasca i la seva 
impressionant trajectòria a algú li hagin pogut passar per 
alt. 

Ens veurem al Teatre, el proper dia 7 de febrer. 

Redacció de Cap Vermell -2003 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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Ara ve Nadal i menaJ arem torró, 
cantarem cançons i els nostres carrers res
taran més il·luminats que mai, amb milers de 
bombetes adornant les nostres festes. 
Decoració nadalenca que, si no hi ha canvis, 
durarà fins a Sant Antoni i fins als Darrers 
Dies - per la Rua. Un sector de "Cap 
Vermell" - no parlam en nom de tots -
proposam a 1 'Ajuntament que faci un 
veritable estalvi energètic i sigui una mica 
auster amb allò de la despesa que suposa una 
llumenària excessiva. Ara, amb el plet que 
es manté amb GESA, seria un bon moment 
per a replantejar-s 'ho seriosament, perquè 
mantenir un costum que se'n du un bon grapat 
de diners de les arques municipals en llum, 
ens sembla excessiu. 

No parlam de llevar la decoració 
nadalenca, sinó de ser una mica més 
originals. En lloc d'afegir cada any nous 
punts d' il·luminació, proposam que se 
cerqum altres alternatives ecològicament i 
socialment més adequades. D'ofertes 
comercials n'hi ha a voler 1 alguns 
ajuntaments una mica més sensibilitzats han 
posat fil a l'agulla i combinen diverses for
mes de decoració. 

Ja que som conscients que molts dels 
nostres lectors segurament no combreguen 
amb aquesta proposta, en volem fer una altra 
de més modesta: regular l'horari de la 
il·luminació. No és acceptable que hagi 
d'estar encesa tota la nit. Seria un petit 
avenç que no fretura d'imaginació ni de 
creativitat, sinó de voluntat. 

Ja comença a passar d'hora que 
deixem de parlar de la importància de 
l'estalvi energètic i que es comencin a 
prendre mesures pràctiques. 

Bon Nadal. 



capdepera, fa 20 anys 

deia ... 

N° 36, desembre 1983 
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corresponent projecte i obres de restauració i 
aconseguir subvencions dels organismes oficials. 

- El 19 de novembre hi hagué, a Cala Ra
jada, una trobada-concurs de fumadors amb 
pipa, organitzada per Línea 3 i el bar O leo s. Hi 
comparegué gent de tot Mallorca. 

La proposta de "Cap Vermell" 
(d' organizar la Primera Mostra Literària de 
1 'Esperança) passà a un Ple extraordinari de 
l'Ajuntament amb l'informe desfavorable de la 
Comissió de Cultura. "La idea era molt bona, però 
"Cap Vermell" és un grup determinat ... " 

Altres seccions 
- Per què? 
- Dècimes afuades. Es Pas-

tor de son Perdiu. 
En portada, com no 

podia ser d'altra manera, aquel/1~::-::>.~~. ~-~ê::>~~~~~~~~~~==l 
desembre de 1983 hi publicàrem ___r-+--n..'"l..., 

un apunt de Joan Rai sobre la --~ ,~ ....... ,., .. J .... 

processó de l'Esperança. Un bell 
apunt. El títol era: "Una festa 
per a una esperança". 

Portal et 

- A la Mare de Déu de 
l'Esperança de Capdepera. 
Gabriel Frontera 

- Cartes a "Cap Vermell" 
- L'esvoranc: La darrera sire-

na. Joan Rai 
- Martí Luter~ un home de fe. 

Enric Capó 
"Té corc", titulàrem el - Història de Capdepera, 

nostre editorial de fa 20 anys. capítol XII. Joan Sancho 
Davant la nostra iniciativa de po- Alzamora "Coll" 
sar en marxa una mostra literària Seguretat ciutadana? 
amb motiu de la festa de ~na Delinqüència juvenil? Joan Ma-
l'Esperança, i decebuts com nuel Rosa 
estàvem per la batalla política que festa - Per la pau, ara. Gregori 
aquest fet generà, ens lamentàvem: Mateu Esterelles 

Per una esperança 
"Quan el Centre, la Dreta o - Feliç 1984. Llucià Sirer i 
l'Esquerra han volgut -s 'han L----------------1 Fuster 
pensat- tenir la cultura dins la seva gàbia, ha - 27 de novembre. Això era i no era 
resultat que hi tenien un mort. La cultura havia - El conte de mai acabar. Joan Coll i Pons 
florit en un altre indret". 

Plaça des Sitjar 
- Dia 2 7, les parròquies del nostre 

arxipretat pujaren en peregrinació a Lluc. Uns 
120 gabellins hi pujaren a peu des de Caimari, i 
uns 150 més ho feren amb autocars. 

- El 23 de novembre es reuní per primera 
vegada el Patronat del Castell de Capdepera amb 
la finalitat de constituir la "Fundación Castillo 
de Capdepera", elegir Ja comissió executiva i 
nomenar un vicepresident ( .. .) També s 'han 
format distintes comissions de feina, una de les 
quals ha natingut una entrevista amb el director 

-Esports 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 

BEN FET 
PARTY-SERVICE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domict'li 

Visiti la nostra web 

general de Cultura del Consell per començar el L!==================---------...J 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Fèlip Esteva Castro 

TÀXON: HELLEBORUSLnnDUS 
FAMÍLIA: RANUNCULÀCIES 
NOM COMÚ: PALÒNIA BORDA 
COMUNITAT:CL.ONONIDO-ROSMARINETEA.ASS. PASTINACETUM LUCIDAE 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Herba rizomatosa sense pèls. Fulles 
amb tres folíols, amb el tronc molt llarg i els lòbuls ovals lanceolats, de color 
verd fosc amb nerviacions blanquinoses per l'anvers i purpurines pel revers. 
Les flors no tenen pètals 

FLORACIÓ: De febrer a abril . 

HABITAT: Normalment es troba a llocs frescs, ombrívols i arrecerats; a 
escletxes i al peu de cingles 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca i Cabrera) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Només I 'hem trobada a una sola 
localitat: Puig Negre-Cova Negra. No és molt abundant, tal vegada no arribi a 
la dotzena de peus. 

OBSERVACIONS: Encara que no és molt abundant, no pateix amenaces 
destacables ni gaudeix de protecció. Al nostre municipi cal tenir la seva població 
controlada 

Planta de fulles i flors molt boniques, no te res a envejar a qualsevol 
planta decorativa 


